
نگرانی جدید بعد از برجام
» جاسوس های پسا برجامی« عنوانی است که رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی آن را اعلام 
کرده است. این بار اما نگرانی جدید عده ای از  نمایندگان مجلس نهم، از جنس برجام و ناظر بر پسابرجام 
است. آن ها ادعا می کنند سرویس های جاسوسی به رسانه های ایران نفوذ کرده اند. گرچه موضوع با تذکر ۱۲ 
نماینده مجلس شورای اسلامی رسانه ای شد، اما قضیه به ماه ها پیش برمی گردد. سیداحمد علم الهدی ضمن 

صفحه ۲انتقاد از بازگشایی سفارت انگلیس گفته بود: »نباید اجازه دهیم در کشور ما بساط ...

سخنگوی شورای نگهبان:

قولتاییدصلاحیتبههیچکسندادهایم
سخنگوی شورای نگهبان در واکنش به ادعای مذاکره نامزدها با شورای نگهبان گفت: »اعضا و تشکیلات مدیریتی شورای نگهبان درباره صلاحیت ها با هیچ 
نامزدی مذاکره ندارند و قول تائید صلاحیت به کسی نداده است و نخواهد داد«. نجات الله ابراهیمیان با تاکید بر اینکه مذاکرات با شورای نگهبان غیرقابل تصور 
است بیان کرد: »مقرر شده هیچ یک از اعضای شورای نگهبان و تشکیلات مدیریتی در مرکز و استان ها درمورد مسئله صلاحیت ها با هیچ کدام از کاندیداهای 

احتمالی مذاکره ای نداشته باشند کما اینکه تاکنون هم چنین مسئله ای در برنامه کاری مطرح نبوده است«. وی افزود: »اگر ما با کسی صحبتی می کنیم 
یا فردی شکایتی را مطرح می کند، هیچ یک از اعضا نمی تواند به تنهایی با هیچ نوع ارزیابی قول و یا وعده ای به شخص شاکی و مراجعه کننده بدهد«. 

صفحه 3صفحه ۲صفحه 3سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه این کار جایگاه قانونی ندارد، اظهار داشت: »درخواست من از تمامی کاندیداهای احتمالی ... صفحه 3
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پیچ جدید ماجرای بورسیه ها
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در خصوص روند پیگیری پرونده بورسیه ها گفت: »آیت الله آملی لاریجانی رئیس قوه 

قضاییه درباره بررسی موضوع بورسیه ها نامه ای به مقام معظم رهبری نوشت و ایشان نیز دستور بررسی دادند«.
محمدرضا مخبردرفولی با تاکید بر اینکه شــورای عالی انقلاب فرهنگی به بورســیه ها اجازه شــکایت داده است، اظهار 
داشت: »مصوبه ۶۳۰ شورا فقط در امور علمی و آموزشی است یعنی اگر در موارد غیرعلمی و غیرآموزشی مشکلی وجود 
داشته باشد دانشجویان و به طور کلی دانشگاهیان می توانند به مراجع قضایی از جمله دیوان عدالت اداری شکایت کنند«.
مخبر دزفولی افزود: »بر این اســاس مقرر شده است که یک هیئت در وزارت علوم، وزارت بهداشت و دانشگاه آزاد با نظر 

شورای عالی انقلاب فرهنگی تشکیل شود تا به مشکلات علمی و آموزشی رسیدگی کند و بورسیه ها نیز اگر موضوع علمی است و فکر می کنند در مسائل 
آموزشــی حقی از آن ها ضایع شده می توانند به هیئت های مذکور شکایت کنند و هیچ مانعی وجود ندارد. با توجه به اینکه در موضوعات علمی و آموزشی ، 

دانشگاه ها و مسئولان آموزش عالی تشخیص درست تری دارند این مصوبه تصویب شده است«.
»بورسیه« یکی از چالش برانگیزترین تعاملات میان دولت و مجلس بود. بورسیه های غیرقانونی همچنین یکی از دلایل استیضاح رضا فرجی دانا، وزیر سابق 
علوم بود. تعداد اولیه بورسیه های غیرقانونی بیش از ۳۰۰۰ عدد عنوان شد، اما مدتی بعد محمد پورمختار، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ در نامه ای به وزارت 
علوم گفت: »به جز ۳۶ مورد که مندرجات خود را خلاف واقع درج نموده اند، سایر بورسیه های اعطا شده قانونی و طبق روال بورسیه می باشد«. کار بورسیه ها تا 
جایی پیش رفت که رهبر معظم انقلاب اسلامی در این باره بیان کردند: »در این ماجرا به خیلی ها ظلم شد و این کار هم خلاف قانون بود و هم خلاف تدبیر«.

راز دجله فاش شد
محسن رضایی در صفحه اینســتاگرامش گفت: »امروز می خواهم راز دجله را بگویم، رازی که تاکنون چیزی درمورد آن 
نوشته نشده است«. محسن رضایی با بیان اینکه به مناسبت هفته دفاع مقدس، روزی یک خاطره منتشر می کند، نوشت: 
»در عملیات بدر که توسط لشگر ٣١ عاشورا صورت می گرفت تلاش می کردیم با مهدی ارتباط بی سیم برقرار کنیم. غلبه 
آتش و فشــار تانک های دشمن زیاد شده بود. از شهید احمد کاظمی خواســتم که به مهدی بگوید بازگردد اما او گفته بود 
جنگ، جنگ آتش اســت و نمی توانم برگردم«. رضایی ادامه داد: »مهدی بین دوراهی خود و غیرتش مانده بود. غیرتش 
حکم می کرد که بماند و خودش می گفت که به عقب بیاید. من می دانستم که اگر با او صحبت کنم به دلیل آنکه نماینده امام 

هستم می توانم او را بازگردانم. تنها تصویری که می توانم از آن لحظات ارائه بدهم لحظه حضور حضرت ابوالفضل)ع( کنار رود فرات است«. وی با اشاره به 
راه موفقیت عملیات بدر نوشت: »وقتی مهدی محاصره شد از آنجایی که می دانست جنگ به بن بست رسیده و تنها راه موفقیت در عملیات »بدر« حفظ 

»دجله« است، او مانده بود چکار کند، چون دیگر دجله قابل حفظ نبود«.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: »رفتار او من را یاد تلاش حضرت ابوالفضل)ع( برای حفظ مشکی که دیگر قابل حفظ نبود، می اندازد. مهدی 
دچار حالت شرمندگی شده بود و عملا پیش از آنکه گلوله به او بخورد کشته شده بود. لذا در آن لحظه گلوله ای به پیشانی او می خورد و روی زمین می افتد. 
پس از آن قایقی می آید که او را به عقب بیاورد اما آن قایق را دشمن می زند و پیکر مهدی به رود دجله می افتد. من فکر می کنم او یک دعا در آن لحظه کرد و 

آن این است که خدایا آبروی مرا حفظ کن. یعنی او در آن لحظه از اینکه پیکرش به عقب بیاید شرم داشت«.

با پیروزی هسته ای فضای 
جدیدی پیش رو است

مدارس امســال نیز با ســخنان رئیــس جمهور آغاز 
شد. حســن روحانی در ســخنرانی اول مهر امسال 
خود در دبستان پســرانه باقرالعلوم منطقه ۱۴ تهران 
دانش آموزان را به سوال کردن فراخواند و تاکید کرد 
باید همواره با ذهنی پرسشگر درباره محیط اطراف و 
حال و آینده کشــورمان بپرسیم. پرسش مهر امسال 
رئیس جمهور نیز درمورد توافق هســته ای و اوضاع 

پساتحریم بود.

 درباره وضع جامعه سوال
 بپرسید

روحانــی در ایــن مراســم ضمــن تبریک ســال 
تحصیلی جدیــد خطاب به دانش آمــوزان گفت: 
شــما فقط به مدرســه نیامدید که کتاب را برایتان 
بخوانند و در پایان سال امتحان بدهید و به مقطع 
بعد بروید، بلکه دبســتان باید محیط شناخت شما 
باشــد و دنیا و کشــورتان را خوب بشناسید و فکر 
کنیــد آینده زندگــی را چطور بســازید. وی با بیان 
اینکه کلید علم و پیشــرفت، ســوال کردن اســت 
و بایــد درباره  همه چیــز ازجمله جامعــه و محیط 
گر درباره   زیست ســوال بپرســید، تصریح کرد:  ا
محیط زیست و زندگی عادی خود سوال بپرسید، 
می توانیــد جامعــه را بهتر بشناســید و برای آینده 
برنامه ریزی بهتــری بکنید. روحانی تاکید کرد که  
گر سوال کنید که چرا وضع ما این گونه است و با  ا
دیگر کشورها مقایسه کنید، می توانید برای آینده 

بگیرید.  بهتری  تصمیمات 

با پیروزی هسته ای فضای جدیدی پیش 
رو است

رئیس جمهور در بخــش دیگری از صحبت های 
خود بــا اشــاره بــه توافــق هســته ای گفت که 
امســال دانش آمــوزان و همــه دانشــگاهیان و 
همه ۱۳میلیونی کــه در کلاس ها امروز درس و 
مشــق را آغاز می کنند باید بداننــد با تلاش ملت 
بــزرگ ایــران و دیپلمات ها و پیروزی هســته ای 
فضای جدیــدی پیش روی کشــور ایجاد شــده 
اســت. روحانی تاکیــد کرد: همه تــلاش ما این 
اســت غل هایی که دشــمنان روی دست و پای 
ما بســته بودند، باز شــود. تلاش ما این است که 
فضای بیشتری برای کار بیشــتر و استفاده بهتر 
از امکانات کشور برای رشد بیشتر به وجود بیاید. 
وی در عین حــال تصریح کرد که هیچ وقت نباید 
از شرایط فعلی راضی باشیم و همیشه باید دنبال 

شرایط بهتر باشیم.

دانش آموزان بگویند فرصت های 
پساتحریم چیست

روحانی همچنین پرســش مهر امسال را به توافق 
هســته ای اختصــاص داد و گفت: پرســش مهر 
امســال که از شــما عزیزان دارم این اســت که به 
نظر شــما دانش آموزان عزیزی که سرمایه اصلی 
کشــور ما هســتید بعد از انجام توافق هسته ای با 
شــش قدرت بزرگ دنیا چه فرصت هــای تازه ای 
پیش روی ما گشــوده شــده اســت. وی در ادامه 
خطاب بــه دانش آموزان پرســید:  به نظر شــما از 
لحاظ علــم و فناوری، محیــط کار، اقتصاد روابط 
ما با همسایگان و دنیا شــرایط بهتر در زندگی حل 
مشــکلات محیط زیســت، آب، خــاک، جامعه، 
اشــتغال و جوانان ما بعد از پایان تحریم و ماه های 
آینده فرصت پیش روی ما چیســت و چگونه باید از 

این فرصت استفاده کنیم؟

نگرانیجدیدبعدازبرجام
جریان جاسوسی در رسانه ها یا فشاری جدید بر دولت؟

» جاســوس های پســا برجامی« عنوانی است که رئیس کمیســیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی آن را اعلام کرده است. این بار اما نگرانی جدید عده ای 
از  نمایندگان مجلس نهم، از جنس برجام و ناظر بر پسابرجام است. آن ها ادعا می 

کنند سرویس های جاسوسی به رسانه های ایران نفوذ کرده اند.

قضیه از چه قرار است؟ 
گرچه موضوع با تذکر ۱۲ نماینده مجلس شورای اسلامی رسانه ای شد، اما قضیه 
به ماه ها پیش برمی گردد. سیداحمد علم الهدی ضمن انتقاد از بازگشایی سفارت 
انگلیس گفته بود: »نباید اجازه دهیم در کشور ما بساط عملیات خرابکارانه خود 
را پهن کنند«. علم الهدی که از منتقدان اصلی توافق هســته ای است، هشدار 
داده بود که گشایش مجدد سفارت انگلیس در تهران و تاثیرات برجام، موجب باز 
شدن پای جاسوس ها به رسانه های داخلی می شود: »چه کسی است که نداند 
عمله مفت و بی جیره و مواجب و روباه استخوان خوار پشت سر آمریکا، انگلیس 
است که از دو قرن گذشته تا به امروز تمام ضربات وارده به استقلال ایران از ناحیه 
این کشور بوده است و امروز می بینیم مرکز همه توطئه های دو قرن اخیر انگلیس 
در تهران بازگشایی می شود. برای نوکری عملیاتی انگلیس و صهیونیست ها، آیا 
نباید احســاس خطر کنیم؟ آیا این موضوع ایجاد دغدغه نمی کند؟  ما در هشت 
سال دفاع مقدس دســت خالی در برابر تمام دنیا ایستادیم چرا که عزیزان شما 
سربازان جان بر کف کشــور بودند و در مقابل دشمن ایستادند تا شما با بصیرت 

کامل اجازه ندهید زاویه داران در این کشور به جایی برسند«. 
بعد از صحبت های علم الهدی پروژه ای آغاز شد که حالا به نظر می رسد با طرح 
آن در مجلس و تذکر به دو وزیر دولت یازدهم، وارد فاز جدیدی شده باشد. سایت 
۵۹۸، اردیبهشت سال جاری، در گزارشی نوشته بود: »یک مجله در مطلبی که 
پیرامون وضعیت سیاسی اروپا به چاپ رسانده است در مقابل نام نویسنده این گونه 
توضیح می دهد، جان کین فیلسوف سیاسی استرالیایی و استاد دانشگاه سیدنی و 
برلین است. نشریه ای دیگر نیز که با توضیح نشریه تخصصی علوم انسانی فعالیت 
می کند در آخرین شماره خود مقاله ای را از رامین جهانبگلو محکوم امنیتی سابق 
و متهم و همچنان فراری، مقاله ای را به چاپ رسانده است«. چند روز گذشته هم 
معاون تهذیب حوزه علمیه استان قم بیان کرد: »سرویس های جاسوسی به دنبال 
نفوذ نیروهای خود به درون حوزه هستند تا با تربیت آن ها، ریشه دین خدا را بزنند 
و خیال خام و ســاده انگاری است اگر فکر کنیم دشمن بیکار نشسته و نسبت به 

حوزه و روحانیت برنامه ای ندارد«.

از تذکر به وزرای دولت تا حذف خبر بازداشت چند روزنامه نگار
دو روز گذشــته خبری از صحن علنی مجلس شــورای اسلامی به گوش رسید 
مبنــی بر »تذکر ۱۲ نماینده مجلس شــورای اســلامی بــه وزرای اطلاعات و 
ارشــاد«. این نمایندگان که عمدتا از اعضای جبهه پایداری هســتند، در ردیف 
نمایندگان مخالف توافق هســته ای نیز قرار می گیرند. آن ها در متن تذکرشان 
نوشــتند: »یک باند و جریان مخرب صدها نفری رسانه ای در داخله وابسته به 
سرویس های جاسوسی غربی می باشند و با کشــورهایی از جمله نروژ ـ هلند و 
انگلیس مرتبط هستند. سرپل ارتباطات آن ها در خارج از کشور افرادی از سران 
فتنه ۸۸ و فراریان و پناهنده شدگان به کشورهای غربی می باشند. این جریانات 
در روزنامه های زنجیره ای و رسانه های فضای مجازی با هدایت سرویس های 
انگلیسی و غربی و با دادن عنوان به این نفوذی ها و القای مواضع خواسته شده 
از طــرف بیگانگان را عملیاتــی می کردند. لذا نمایندگان ملــت از وزارت مقتدر 
اطلاعات نظام مقدس جمهوری اسلامی می خواهند که سریعا به این جریان 
وابسته به دشمنان انقلاب، برخورد و پرونده آن ها را تسلیم قوه قضاییه بنمایند«. 
با این حال اتفاق جالب در شــب اعلام تذکر به وزرا رخ داد. خبرگزاری مشرق، 
خبر بازداشــت ۱۲ روزنامه نگار روزنامه اصلاح طلب را بر خروجی خود قرار داد 

که به سرعت خبر حذف شد!
 اما سوال اینجاســت که این نمایندگان مجلس شورای اسلامی قطعا از طریق 
گزارش هایی که از نهادهای اطلاعاتی و امنیتی به دستشان رسیده است، به این 
نتیجه رسیده اند، اما چه نیازی است به تذکر به وزرای ارشاد و اطلاعات و سوال 
بزرگ تر این اســت که چرا تنها ۱۲ نماینده مجلس از این اســامی باخبرند و سند 
در دســت دارند؟ به هر صورت، ادعای نفوذ صدها نفر از اعضای سرویس های 

جاسوسی، ادعایی نیست که به سادگی از کنار آن بتوان گذشت. 

نمایندگان مجلس یا سخنگوی دستگاه های امنیتی؟
بعد از انتشــار این خبر، دو نماینده مجلس شــورای اسلامی و ســردبیر روزنامه 

اطلاعات در همین راستا توضیحاتی ارائه دادند.
 اولین نفر علی مطهری بود که در جمع خبرنگاران گفت: »سندی از نفوذ چند صد 
نفری جاسوسان در مطبوعات کشور ندیده ام و در این باره احساس نگرانی ندارم. 
به طور کلی در نگاه این افراد، اصلاح طلبان ضدانقلاب و کافر هستند، وقتی این 
افراد چنین دیدی دارند، حتما این گونه هم قضاوت می کنند و باید نگاهشان به 

اصلاح طلبان عوض شود«.

کاظم انبارلویی، ســردبیر روزنامه اطلاعات هم با بیان اینکه جرم نفوذی بودن 
برخی روزنامه ها از تیترهایشــان کاملا مشهود است، بیان کرد: »اگر رادیو های 
بیگانه از جمله بی بی ســی و صدای آمریکا را باز کنید، می بینید روزنامه نگارانی 
که در دهه اصلاحات در روزنامه های کشــور قلم می زدند، از آنجا با شما سخن 
می گویند. امروز هم اگر توجه کنید، می بینید که تیتر اول بســیاری از روزنامه ها 
همان تیتر رســانه های بیگانه یا تکمیل کننده اهداف، نیات و غرض آنان است 
که این موضوع نشان از هماهنگی و ارتباط دشمنان با برخی از خبرنگاران و نفوذ 
آنان در برخی روزنامه های کشــور دارد.« انبارلویی درخصوص تذکر نمایندگان 
مجلس به وزرای دولت اظهار داشت: »تعدادی از نمایندگان متوجه نفوذ برخی 
از ایادی دشمن در روزنامه های کشــور شدند و از وزیر اطلاعات خواستند که به 
این موضوع رســیدگی کند و اگــر وزارت اطلاعات به این تذکرات پاســخ مثبت 
دهد، با اطلاعات و مراقبت هایی که دارد می تواند این افراد نفوذی را شناسایی و 

از رسانه های کشور خارج کند«.
رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اســلامی اما به نظر می رسد کار را 
تمام کرد. احمد سالک که خودش یکی از ۱۲ نماینده مجلس تذکردهنده است، 
با تاکید بر اینکه مذاکرات هســته ای، باعث تغییر عملکرد غربی ها شده است، 
تصریح کرد: »وقتی بحث مذاکرات هسته ای پیش آمد و برجام نیز ثمره این کار 
شد، این تلاش دشمن تا حدودی در هاله ای از غفلت قرار گرفت و مذاکرات را با 
وجود آنکه در جای خودش قابل تقدیر و تحسین است، به شیوه دیگری برجسته 
کردند، اما برنامه آن ها برای پســابرجام عبارت اســت از »تغییر« که اوباما نیز با 

صراحت آن را اعلام کرد«.
سالک ادعا کرده است که این تغییر به معنای براندازی است: »اخیرا از طریق ورود 
به مطبوعات و رسانه ها، سر و کله یک جریان جاسوسی غربی در این حوزه پیدا 
شده است که در مقالات و یادداشت ها ردپای آن ها دیده می شود. دستگاه های 
امنیتی و حافظان انقلاب اسلامی تلاش کرده اند و تعدادی از آن ها را شناسایی 
کرده اند که اهل قلم و رسانه هستند و تذکر ما به دستگاه های امنیتی و وزارت ارشاد 
نیز این بود که این روند تقویت شــود و برخورد جدی با جریان نفوذی و جاسوسی 
غرب در رسانه ها و مطبوعات صورت گیرد. این تذکر برای جلوگیری از نفوذ آمریکا 

و همپیمانان اوست«.
طبق گفته های سالک، این ۱۲ نفر با دستگاه های امنیتی در ارتباط اند و به نوعی 
سخنگوی آن ها شده اند. اما باید پرسید که مگر دستگاه های امنیتی خودشان 

نمی توانند با قوه قضاییه در تماس باشند؟  

خاطره روزپیگیری روز

دست هایی در داخل و خارج، نمی خواهند ایران به اروپا نزدیک شود
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام در دیدار با ســفیر آلمان در تهران گفت که دســت هایی در داخل و خارج از ایران، فعالانه نمی خواهند جامعه ایران به اروپا نزدیک شــود. محســن رضایی در 
دیدار خود با بارون میشــائیل فون اونگرن اشــترنبرگ تصریح کرد: از طرف مجمع و رهبری می گویم که مشــکلات زیادی با آمریکا وجود دارد .تاریخ  نشــان داده اســت که نباید به گفته های 
آن ها اعتماد داشــت ولی با بخشــی از اروپا به ویژه آلمان چنین مشــکلی نداریم و ایران می تواند از بازار بســیار خوبی که در آســیای مرکزی به واســطه سرمایه گذاری شــرکت های آلمانی در 
ایران وجود دارد اســتقبال کند. وی با تاکید بر اینکه این مســئله یک فرصت طلایی است، گفت طی ۴-۵ ســال آینده بهترین فرصت برای اروپا خواهد بود که با ایران روابط اقتصادی برقرار 
کنــد. رضایــی تصریح کرد که میان ایــران و آلمان یک بحث جدی اقتصادی وجــود دارد و مردم ما دید خوبی به فرهنگ آلمان دارند و ما از گســترش روابط اقتصادی با آلمان اســتقبال 
می کنیم. وی در بخش دیگری از ســخنانش با اشــاره به اینکه ایران در امر مبارزه با تروریســم از ابتدا فعال بوده اســت تصریح کرد: برای حفظ امنیت منطقه تنها کشــوری که می تواند 

نقش آفرین باشد ایران است. 

سیاسی



3 چهار شنبه 1 مهر ماه 1394  

خندوانهیانود؟مسئلهایناست!
آیا »خندوانه« جوان رکورد »نود« هفده ساله را می زند؟

شاید سه سال پیش که عادل فردوسی پور در ویژه برنامه نوروزی اش رامبد جوان 
را دعوت کرد، فکرش را هم نمی کرد روزی برسد که رامبد برنامه ای را روی آنتن 
ببرد که با »نود« او رقابت کند. اما حالا مدتی است که »خندوانه«، »نودی ها« را 
هم از شبکه سه به شبکه نسیم می کشاند تا دیگر دوشنبه شب ها فقط به »نود« 
اختصاص نداشته باشد. خندوانه ای که تنها مدتی است که میهمان خانه هاست 
در مقابل نودی که هفده سال است رکورد پربیننده ترین برنامه صداوسیما را دارد.

آمارهایی که دارد به نفع خندوانه می چرخد
رقابت نود و خندوانه در آمارها هم دارد جدی می شود. آخرین آمار را سایت خبرآنلاین 
داد که روز گذشته یعنی سه شنبه در یک نظرسنجی از مخاطبان خود پرسید: »کدام 
برنامه را شب گذشته انتخاب کردید و دیدید؟« نتایج این نظرسنجی نشان داد که 
تعداد آن هایی که دوشنبه این هفته به تماشای خندوانه نشسته اند حدود ۲درصد 
بیشتر از تماشاگران برنامه نود بوده است. اما پیش از این نیز آمارها حکایت از قدعلم 
کردن خندوانه در مقابل نود داشــت: آمار پیامک ها. مثلا در پنجشنبه هفته اول 
شهریور که روبرتو کارلوس و میشل سالگادو میهمان برنامه نود بودند، هم زمان 
در برنامه خندوانه اولین شب اجرای مسابقه جدید »خنداننده برتر« بود و تا وقتی 
خندوانه پخش می شــد تنها ۳۰۰- ۴۰۰هزار نفر در مسابقه پیامکی نود شرکت 
کرده بودند، تعدادی که بعد از اتمام خندوانه به ســرعت به ۱میلیون و ۲۰۰هزار 
نفر رســید. هرچند فردوســی پور گفت: »در اینکه برنامه خندوانه برنامه جذاب و 
پرمخاطبی است شکی وجود ندارد و من هر وقت فرصت کنم این برنامه را می بینم. 
ولی فکر نمی کنم کم بودن پیامک ها در برنامه نود پنجشنبه ربطی به این موضوع 
داشته باشــد«. تحلیل ها درمورد کم شدن پیامک های نود تا جایی جدی شد  که 
برخی سوال جذاب برنامه این هفته نود درمورد »بهترین دروازه بان تاریخ فوتبال 
ایران« را ترفند فردوســی پور برای بالا بردن تعداد پیامک هایش دانستند. سوالی 

که پاسخ هایش شامل ناصر حجازی و احمدرضا عابدزاده می شد 
و برخی گفتند فردوســی پور برای گذر از خندوانه دست به دامان 

حجازی و عابدزاده شده است!

چرا فردوسی پور به خندوانه نمی رود؟
اما امسال رامبد و عادل هر دو به عنوان بهترین مجری و چهره 
ویژه تلویزیون، در پانزدهمین مراسم اهدای تندیس حافظ که 
هر ساله توسط مجله دنیای تصویر اجرا می شود، انتخاب شدند. 

این مراسم فرصتی بود تا رامبد جوان یادآور شود که از فردوسی پور برای شرکت 
در برنامه اش دعوت کرده اســت و او نمی آید. هرچند به گفته رامبد، عادل قول 
صددرصدی نداده است که در خندوانه حضور یابد، ولی می گوید چون او در برنامه 
نود شرکت کرده است، حالا نوبت عادل است که جبران کند و هر طور شده باید 
به خندوانه بیاید! رامبد با این حال می گوید که فکر می کند دلیل نیامدن عادل 
مشــغله کاری او باشد. موضوع جایزه مشترک هم رقابت این دو دوست قدیمی 
را جدی تر کرد، هرچند رامبد در این خصوص می گوید: »مسلم است که عادل 

بهتر است. او خیلی حرفه ای تر کار می کند و من اصلا ادعایی ندارم«.

خندوانه ای که سیاسی شد
اما خندوانه از شبکه نسیم پخش می شود و این شبکه از ابتدا تاکیدش بر این بوده 
که برنامه هایش سیاسی نیست، تاکیدی که خندوانه هم دارد. اما این موضوع 
در هفته گذشته خلافش رخ داد و خندوانه سیاسی شد. ماجرا از این قرار بود که 
در بخشی از این برنامه با نام »خنداننده برتر« که رقابتی بین اجراهای استدآپ 
کمدی از تعدادی کمدین است، امیرمهدی ژوله و امین حیایی به مرحله آخر راه 
یافتند. ولی رقابتشــان فراتر از اجراهایشان رفت و به جنگ و جدال و اتهام زنی 

بین دو گروه سیاسی در شبکه های اجتماعی فیس بوک و تلگرام 
تبدیل شــد، چراکه ژوله طنزپرداز مجله »چلچراغ« نزدیک به 
اصلاح طلبان اســت و حتــی با رئیس دولت اصلاحات حشــر 
و نشــر دارد و در مقابــل حیایی در فیلم های مســعود ده نمکی 
کارگردان اصولگرا بازی کرده اســت، به ویــژه در »قلاده های 
طلا« که درمورد اتفاقات سال ۸۸ اســت. ماجرایی که آن قدر 
بالا گرفت که برخی فعالان سیاســی نیــز در صفحه های خود 
در شــبکه های اجتماعی از مردم خواســتند به ژوله رای دهند 
و درمقابل بعضی از رســانه های اصولگرا ژوله را به توهین به ائمه در استندآپ 

کمدی اش متهم کردند.

راز محبوبیت خندوانه درمقابل نود چیست؟ 
سیاســی شــدن خندوانه در یک رقابت کمدی ســاده، ضمن اینکه توجه های 
بسیاری را به جامعه سیاست زده ایران جلب کرد، واکنش رامبد جوان را نیز درپی 
داشت: »نگاه ما در خندوانه سیاسی نیست و صرفا اجتماعی و فرهنگی است«. 
ماجرای ژوله-حیایی هرچند »حاشیه« های خندوانه را سیاسی کرد، اما »متن« 
غیرسیاســی را تحت الشعاع قرار نداد و برخی اساسا راز محبوبیت خندوانه را در 
همین نگاه غیرسیاسی این برنامه به مسائل مردم می دانند، یعنی دقیقا همان 
موضوعی که بســیاری به دلیل آن از »نود« و فردوسی پور انتقاد می کنند. نگاه 
غیرسیاسی و غیرجنجالی و صرفا مسئله محور بودن خندوانه را می توان از هدیه 
این برنامه به سیاسی ترین میهمان خندوانه فهمید، آن زمان که »جناب خان« 
عروسک اهل جنوب این برنامه، به حداد عادل نماینده مجلس، یک »ماسک« 
هدیه  داد تا آن را به مجلس ببرد و توجه مســئولان را مسئله دردناک ریزگردها 

در جنوب کشور جلب کند.

قول تایید صلاحیت به هیچ کس نداده ایم
سخنگوی شورای نگهبان در واکنش به ادعای مذاکره نامزدها با شورای نگهبان گفت: »اعضا و تشکیلات مدیریتی شورای نگهبان درباره صلاحیت ها با هیچ نامزدی مذاکره ندارند و قول تائید صلاحیت 
به کسی نداده است و نخواهد داد«. نجات الله ابراهیمیان با تاکید بر اینکه مذاکرات با شورای نگهبان غیرقابل تصور است بیان کرد: »مقرر شده هیچ یک از اعضای شورای نگهبان و تشکیلات مدیریتی 

در مرکز و استان ها درمورد مسئله صلاحیت ها با هیچ کدام از کاندیداهای احتمالی مذاکره ای نداشته باشند کما اینکه تاکنون هم چنین مسئله ای در برنامه کاری مطرح نبوده است«.
وی افزود: »اگر ما با کســی صحبتی می کنیم یا فردی شــکایتی را مطرح می کند، هیچ یک از اعضا نمی تواند به تنهایی با هیچ نوع ارزیابی قول و یا وعده ای به شخص شاکی و مراجعه کننده 

بدهد«. ســخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه این کار جایگاه قانونی ندارد، اظهار داشت: »درخواست من از تمامی کاندیداهای احتمالی این است که از بیان این گونه اظهارنظرها 
خودداری کنند و اگر هم شکایتی در خصوص رد صلاحیت خودشان در بررسی های قبلی دارند به جای مراجعه و درخواست از اعضای شورای نگهبان یا کادر مدیریتی یا نمایندگان 

ما در اســتان ها، موضوع شکایت را کتبا برای شورای نگهبان ارسال کرده که در موعد بررسی صلاحیت ها مورد بررسی قرار گیرد«.

دعوت از قالیباف و رضایی و ولایتی 
سیدکمال الدین ســجادی با اشاره به ادامه 
رایزنی هــای باهنــر دبیرکل جبهــه پیروان 
بــرای شــورای هماهنگــی اصولگرایان، 
تصریح کرد که از ظرفیت همه اصولگرایان و 
شخصیت های موثر از جمله آیت الله مصباح 
اســتفاده خواهند کــرد. وی ضمن تاکید بر 

اینکه اصولگرایان باید با ائتلاف حداکثری در انتخابات به یک »فهرســت 
واحد« برسند، گفت: قرار اســت دبیران کل احزاب و تشکل های اصولگرا 
از اعضای این شورا باشند و توسط روحانیت مبارز انتخاب شوند، وقتی این 
مسئله صورت گرفت به جز ۱۸ تشکل که عضو جبهه هستند نمایندگان جبهه 
پایداری، ایثارگران و تحول خواهان و نیز شخصیت های بانفوذ اصولگرایی 
از جملــه آقایان ولایتــی، رضایی و قالیباف از مصادیق شــورای هماهنگی 

خواهند بود.

روحیه زمان جنگ با روحیه الان، قابل 
مقایسه نیست

مسعود پزشــکیان با اشــاره به هفته دفاع 
مقدس و آن دوره حماســی گفت: روحیه 
آن دوران بــا روحیــه ای کــه الان داریم، 
قابل قیاس نیســت. به گفته ایــن نماینده 
اصلاح طلب مجلس کســانی کــه در آن 

زمان توانســتند انقلاب را حفظ کنند، به فکر مردم و انقلاب و باورشــان 
بودند و دنبال پست و اسم نشان نبودند و نگاه مادی نداشتند و کسانی که 
به جبهه می رفتند نه تنها پول نمی گرفتند بلکه کاســبی خود را برای رفتن 
به میدان نبرد تعطیل می کردند. وی با اشــاره به این موارد تاکید کرد: اما 
امروز چند نفر را در کشــور پیدا می کنید که بگوید یارانه ۴۵هزارتومانی را 
نمی خواهد؟ با وجود اینکه ما برای پرداخت آن مشــکل داریم و برخی از 

دریافت کنندگان آن نیز مشکل مالی ندارند.

خبرهای خوبی از وحدت در راه است
محمدرضا عارف با بیان اینکه جریان رقیب 
اصلاحــات می خواهد شکســت خــود در 
انتخابات ریاســت جمهوری را در انتخابات 
مجلس جبران کند، گفت: خبرهای خوبی 
از وحدت جبهــه اصلاحات برای انتخابات 
مجلس در راه اســت. عارف با بیــان اینکه 

دوران دفاع مقدس نباید وسیله ای برای تسویه حساب های سیاسی شود، 
از اینکه بعضا دیده می شود عده ای که به دنبال حذف افراد و گروه ها به ویژه 
اصلاح طلبان هستند، در جهت منافع جناحی خود از دفاع مقدس استفاده 
ابزاری می کنند، اظهار تاســف کرد. رئیس بنیاد امید ایرانیان تاکید کرد که 
اصلاح طلبان، هم در دوران انقــلاب و هم در طول جنگ تحمیلی حضور 
چشــمگیری در دفاع از میهن خود داشــتند و همــواره در همه صحنه ها و 

رویدادهای مهم انقلاب و کشور حضور خواهند داشت. 

نحوه اجرای برجام مهم تر 
از خود برجام

وزیر امور خارجه کشــور در نیویرک با بیان اینکه 
مردم ایران باید تغییــر بنیادین در نحوه برخورد و 
نیز تقویت مبانی برجام را احســاس کنند، گفت: 
»همواره گفته ایم که بخــش مهم موضوع، خود 

نحوه اجرای برجام است«.
محمدجــواد ظریــف در جمع وزرای کشــورهای 
۱+۵ بیــان کــرد: »کشــورهای عضــو ۱+۵ و 
ســایر اعضــای جامعــه بین المللی بــه خصوص 
کشــورهایی کــه ضد جمهــوری اســلامی ایران 
اقدام به اعمال تحریم هــای غیرعادلانه کردند، 
اکنون باید نشــان دهند که بــه آینده ای متفاوت 

می کنند.« نگاه 
وی با اشــاره به قطعنامه ۲۲۳۱ افــزود: »آنچه 
کــه در قطعنامــه ۲۲۳۱ آمــده، ایــن اســت که 
تغییــری بنیادین در نحوه برخــورد صورت گرفته 
اســت و مردم ایران به ویــژه این تغییــر بنیادین 
را باید احســاس کننــد. باید کشــورهای غربی و 
کشــورهای تحت تعامل جمهوری اسلامی ایران 
در ســطح بین المللی با اقدامات و نحوه عملکرد 
خودشــان، تقویــت مبانی برجام را باعث شــوند. 
مردم ایران خواهان مشــاهده این تغییر هســتند 
چون متاســفانه بی اعتمادی بســیاری در ایران 
در نتیجــه رفتار کشــورهای غربی، اســتفاده از 
اســتانداردهای دوگانه و ایجاد موانع غیرمنطقی 

در مسیر توسعه مردم ایران وجود دارد«.
ظریف بــا تاکید بر اینکه ایــران آمادگی برقراری 
این دســت روابط را دارد، اظهار داشت: »ایران 
همچنین نشــان داده اســت که در برابر فشــار و 
ارعاب ایســتادگی خواهد کــرد، در نتیجه در باز 
اســت و فرصت ها هم موجود و ما توافق مهمی را 
دارا هســتیم که نقطه عطفی محســوب می شود 
و هم اکنون این به عهده شــرکای ماســت که بر 
اســاس همــان توافقنامه اقــدام کــرده و به جلو 

کنند«. حرکت 
وزیر امور خارجــه ادامه داد: »ما بــر این باوریم 
کــه متاســفانه برخــی سیاســت ها در حوزه های 
انتخاباتــی آمریــکا از مدت هــا پیــش و به طرق 
گــون متداول بــوده و مهم اســت که دولت  گونا
آمریکا و هر کســی که مســئولیت آن را بر عهده 
دارد، مســئولیت های جــدی را برمبنــای برجام 
تقبل کنــد و انتظــار داریم هر دولتــی در آمریکا 
به تعهداتی که دولت این کشــور پذیرفته اســت، 

عمل کند«.
محمدجواد ظریف در توضیح نشست وزرای ۵+۱ 
تصریح کرد: »این نشســت برای پیگیری اجرای 
برجام در سطح وزیران تشــکیل خواهد شد، ولی 
ممکن است به جلسات کارشناسی نیز نیاز داشته 
باشــیم. اقداماتــی دربــاره نحوه رفــع تحریم ها 
و اجــرای این رونــد، اقدامات اجرایــی عملیات 
بازســازی اراک و برنامه عملیاتی تبادل سوخت، 
ممکــن اســت که نیــاز به جلســات کارشناســی 

باشند«. داشته 
وی با اشاره به ســفر رئیس جمهوری به نیویورک 
عنوان کرد: »ســخنان رئیس جمهوری اسلامی 
ایران بــه عنوان منــادی گفت وگــو و تعامل و به 
عنوان کشــوری که با سیاست های مستقل خود، 
توانســته نقش قابــل توجهی در منطقــه و جامعه 
جهانی داشــته باشــد، در داخل مجمع عمومی و 
در محیط افــکار عمومی بین المللی شــنوندگان 
بسیاری خواهد داشت. رئیس جمهور دیدارهای 
بســیار مهمی را با سران کشورهای جهان خواهد 

داشت«.

افکارنیوز نوشت: »ارائه گزارش زمین خواری به قوه قضاییه«
سخنگوی فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت مجلس از ارائه گزارش زمین خواری، کوه خواری و دریا خواری به ستاد مبارزه با مفاسد 

اقتصادی و همچنین قوه قضاییه خبر داد. کمیسیون اصل ۹۰ مجلس هم پیگیر زمین خواری، کوه خواری، دریا خواری و تصرفات اراضی 
 ملی در سراسر کشور است.

بهار نوشت: »برجام و جان بخشی صدا و سیما به دلواپسان«
برخی جریانات همسو با دلواپسان در صداو سیما، با پخش گزینشی مذاکرات برجام و با برجسته کردن برخی افراد دلواپس که صدای برخی 

از عقلای اصولگرای مجلس را هم در آورد، ثابت کردند که تفکر دلواپسان تا چه حد رخنه کرده است.
پارس نیوز نوشت: »بازرسی از پارچین نماد شکست یا اقتدار؟«

بلافاصله بعد از انتشار خبر نمونه برداری از پارچین و بازدید رسمی آمانو از پارچین، با ادبیاتی تحقیرآمیز می گویند که درهای مراکز نظامی 
ایران به روی آژانس بازشد. این درحالی است که خود آن ها بهتر می دانند که چنین اجازه ای به آن ها داده  نشده است.

تدبیر و امید نوشت: »اما و اگرهای حضور رئیس جمهور در نیویورک«
رئیس کمیسیون اقتصادی گفت: مسلم است گفت وگو ها موجب خواهد شد مسائل مبهم و سیاه برطرف شود. همچنین در رابطه با 

احتمال دیدار روحانی و اوباما بیان کرد: بعید است چنین دیداری صورت بگیرد.
مثلث نوشت: »مقاله امروز لوموند چه گفت؟«

بازار ایران بازاری طلایی است که شرکت های فرانسوی دوست  دارند از آن بهره مند شوند. هیئتی فرانسوی بیستم سپتامبر به تهران عزیمت کردند. 
همه آن ها امیدوارند بنیان های روابط تجاری جدیدی را بعد از به نتیجه رسیدن توافقنامه بین المللی درباره برنامه هسته ای ایران، بنیان  نهند.

عکس روزسایت نگار

زنگ آغاز سال تحصیلی 
با حضور حجت الاسلام 
والمسلمین حسن 
روحانی و فانی وزیر 
آموزش و پرورش، 
حسام الدین آشنا مشاور 
فرهنگی رئیس جمهور 
و هاشمی استاندار 
تهران در دبستان پسرانه 
باقرالعلوم منطقه ۱۴ 
تهران نواخته و سال 
تحصیلی ۹۴ - ۹۵ رسما 
آغاز شد و بدین ترتیب 
مدارس سراسر کشور 
بازگشایی شدند.

خبرنامه

آیت الله سیداحمد علم الهدی با بیان اینکه مسئله ما کنسرت است، نه موسیقی 
گفت: »بنده در مسائل فرهنگی عقیده ام این است که این ها جریانات فرهنگی 
و واکنــش فرهنگی نیســت بلکه طرف مقابل ما، کارِ سیاســی می کند. بحث 
موسیقی نیست چراکه کنسرت ربطی به موسیقی ندارد، حرف ما این است«.

عضــو مجلــس خبرگان رهبــری در ادامه افــزود: »مطلقا ایــن برخوردهای 
فرهنگــی را بــا اغــراض سیاســی حســاب می کنم. بحــث ما در کنســرت 
است. مســئله کنسرت با موســیقی فرق دارد. کنســرت یک سری حواشی و 
فرایند هــای ســوء دارد. در فرایند اجرای یک کنســرت اتفاقاتــی می افتد که 
هیچ معیار دینی و شــرعی آن را نمی پذیرد. منکراتــی اتفاق می افتد که تقریبا 
 نمی شــود آن ها را از کنســرت منها کرد چراکه اگر منها شــوند، دیگر ماهیت 

کنسرت ندارد«.
آیت اللــه علم الهدی در مصاحبه ای تفصیلی در بخش دیگری از گفته هایش، 

با تاکید بر اینکه ممکن اســت همچنان احمدی نژاد در میان مردم نفوذ داشته 
باشد، اظهار داشت: »بالاخره وی به عنوان رئیس جمهور در دولت نهم و دهم 
خدماتی داشــته کــه این خدمات برای مردم ملموس بــوده و اثرگذاری خود را 
داشــته اســت اما در دولت دهم به خاطر زاویه ای که با ولایت پیدا کرد و برنامه  
قدرت محوری که به ایشان دست داد و یک مرتبه همه مسائل را در شعاع قدرت 
خود دید، خیلی از مشکلات را به وجود آورد. این موضوع حداقل در دید نخبگان 

نسبت به ایشان تردیدِ جدی ایجاد کرد«.
وی راه چاره را لمس خدمات دولت فعلی توســط مردم دانســت و گفت: »اگر 
دولت فعلی خدماتی نداشته باشد و احساس مردم در داخل زندگی شان نسبت 
به خدمات دولت طوری نباشــد که گذشته را فراموش کنند، طبیعی است که 

نفوذ سیاسی احمدی نژاد هم باقی خواهد ماند«.
امــام جمعه مشــهد در خصوص جریان زاویه دار با رهبــری تصریح کرد: »هر 

جریانی که با رهبری زاویه داشته باشد یا در این اصل دچار ضعف باشد، در عرصه 
سیاست نمی تواند خودنمایی داشته باشد چراکه مورد قبول مردم نخواهد بود. 
افرادی که می گویند دوره آتی مجلس خبرگان رهبری، دوره حساسی است، در 

پی القای یک جریان غلط در راستای تضعیف رهبری هستند«.
علم الهدی در خصوص هم زمانی انتخابات مجلس خبرگان و مجلس شورای 
اســلامی خاطرنشــان کرد: »البته انتخابات آینده مجلس خبرگان رهبری 
یک مشــکل و آســیب نســبت به انتخابات قبلی دارد و آن اینکــه تا پیش از 
آن اســتقلال داشت و مردم با بینشــی مستقلانه در انتخابات شرکت کرده و 
نماینــده خود را تعیین می کردند. حال برخی مســئولان با درنظرگیری برخی 
مصالح، انتخابات مجلس شــورای اســلامی را با مجلــس خبرگان رهبری 
تلفیق کردند بنابراین انتخاب مردم با آن آســتقلال قبلی صورت نمی گیرد و 
بینــش مردم در انتخابات خبرگان با بینــش انتخاب نماینده مجلس آمیخته 
اســت که این ویژگی برای انتخابات آتی مجلس خبرگان رهبری یک آسیب 

و آفَت محسوب می شود«.

دولت دهم با ولایت زاویه پیدا کرد
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رصدخانه

اردوغان،سوریهوقصههایهزارویکشب!
موضع گیری جدید رئیس جمهور ترکیه درباره بحران آوارگان سوری

با گذشت بیش از چهار ســال از آغاز درگیری های منجر به جنگ داخلی در 
ســوریه، دیگر مواضع تمامی طرف های داخلی و خارجی درگیر در این نبرد، 
برای همه روشن شده است. در این میان، دولت ترکیه به رهبری رجب طیب 
اردوغان، خود را به عنوان مهم ترین مخالف خارجی دولت بشار اسد معرفی 
کرده که سعی دارد از هر طریق ممکن اقدام به براندازی اسد از قدرت کند و در 
این راه، حتی از حمایت مستقیم و غیرمستقیم گروه های تروریستی فعال در 
سوریه نیز ابایی ندارد. دقیقا به همین دلیل است که موضع گیری های به ظاهر 
انسان دوستانه ای که اردوغان گهگاه درباره سوریه ابراز می کند، نه تنها از سوی 
هیچ یک از ناظران و تحلیلگران بین المللی جدی گرفته نمی شود، بلکه وی 
عملا با این اقدام، موج ناخرســندی و نفرت از اقدامات دولت خود را در میان 
بسیاری تشدید می کند. اظهارنظر امروز اردوغان درباره بحران مهاجران در 

سوریه، جدیدترین نمونه از این روند است.
رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه که برای شرکت در مراسم افتتاح 
مسجد مرکزی مسکو به این شهر دعوت شــده، امروز در جریان این مراسم 
اظهار داشت: »راه حل مسئله آوارگانی که به اروپا روی آورده اند، غرق کردن 
آن ها در دریای مدیترانه نیست«. اردوغان درباره سرازیر شدن آوارگان سوری 
به اروپا گفت: »انسان هایی که از ســوریه و عراق فرار می کنند، خواهان پناه 
گرفتن در اروپا هستند. ما امروز شاهد یک منظره خجالت آور هستیم. وجدان 
انسانیت در حال مرگ در دریای مدیترانه است. از زبان نویسنده بزرگ روس، 
لئو تولستوی به تمامی دنیا و تمامی انسان ها این پیام را می رسانم که زیباترین 
خوبی در جهان، خود خوبی اســت. باید به اوضاع منطقه از همین زاویه نگاه 
کنیم«. وی افزود: »آتش خاورمیانه را باید با محبت خودمان خاموش کنیم. 
ما به خاطر همین، بی هیچ تردیدی، دو میلیــون آواره ای را که به مرزهای ما 
آمدند، پذیرفتیم و چهار سال است که هرکاری از دستمان برمی آید برای این 

انسان ها انجام می دهیم«.
رئیس جمهور ترکیه در ادامه افزود: »راه حل مســئله آوارگان، بستن مرزها 
نیست. این مسئله با غرق کردن آوارگان در دریا حل نمی شود. ترکیه در طول 

تاریخ، وطن انسان های دارای ادیان مختلف بوده و در بسیاری از شهرهای 
ترکیه و به ویژه اســتانبول، کلیســا و مسجد و کنیســه را در یک جا می توان 
مشاهده کرد. همزیستی صلح آمیز خلق ها، تجربه مشترک روسیه و ترکیه 
است و امروز ما همین تجربه را در اینجا به نمایش گذاشته ایم. امروزه در ترکیه 
هزاران نفر روس زندگی می کنند و همان روس ها خودشان را از ترک ها جدا 
احساس نمی کنند. ما نیز از پذیرایی آن ها بسیار خشنودیم«. وی همچنین 
با اشــاره به مراسم افتتاح مسجد مرکزی مســکو اظهار داشت: »گشایش 
مسجد مسکو در زمانه ای که به انسانیت نیاز مبرمی داریم، به برقراری صلح 

در دنیا کمک خواهد کرد«.
اما اردوغان در حالی اروپایی ها را در موضوع بحران مهاجران مورد انتقاد قرار 

داده و آن ها را به مهربانی فرامی خواند و در عین حال، مدعی برخورد مناسب 
کشــور خود با آورگان جنگ زده ســوری می شــود که خود این کشور یکی از 
اصلی ترین عوامل دامن زدن و تشدید این بحران به شمار می رود. در تأیید این 
مدعا، می توان به گزارشی تحلیلی اشاره کرد که پایگاه اینترنتی »المانیتور« 
چند روز پیش منتشر و در آن اشاره کرده که هرچند زمانی که چهار سال پیش، 
جنگ داخلی در سوریه آغاز شد، ترکیه نخستین کشوری بود که پناهجویان 
سوری را در خاک خود پذیرفت، اما در آن زمان، اردوغان، اسد را از جایگاه یک 
متحد استراتژیک به جایگاه دشمن شماره یک خود تغییر مکان داده بود و امید 
داشت با پذیرش پناهجویان، بتواند ناتو را قانع کند به اقدامی قاطع علیه دولت 

اسد در سوریه دست بزند. 

با این حال، زمانی که اردوغان دریافت ایالات متحده و دیگر کشورهای غربی، 
تمایلی به انجام اقدام نظامی علیه دولت دمشــق ندارند، توجه خود را متوجه 
گروهی کرد که اکنون به نام داعش شــناخته می شــود. از آن زمان تاکنون، 
گزارش های مختلفی در رسانه های ترکیه منتشر شده که از حمایت اطلاعاتی 
و همچنین مالی دولت ترکیه از داعش حکایت دارد. در حقیقت، اقدامی که 
اردوغان انجام می داد، این بود که با یک دست، منابع مالی در اختیار داعش 
قرار می داد و با دست دیگر، پناهجویان سوری را به سوی خود می خواند. وی 
بر این باور بود که هرچه شــمار آوارگان سوری بیشتر شــود، کار او برای قانع 
کردن جامعه بین المللــی جهت برقراری منطقه »پرواز ممنوع« در ســوریه 
ساده تر خواهد بود. به همین منظور، مقامات ترکیه از خروج پناهجویان از این 
کشور و رفتن به کشورهای ثالث جلوگیری می کردند«. بر اساس این گزارش، 
در ابتدا، ترکیه هرچه در توان داشت انجام داد تا مسیرهای دریایی که امکان 
تردد از آن ها به سوی اروپا وجود دارد را مسدود کند. با وجود این، بعدتر و زمانی 
که از یک سو مشخص شــد ناتو تمایلی به اقدام برای براندازی اسد ندارد و از 
ســوی دیگر، داعش نتوانست اهداف مورد نظر اردوغان را تأمین کند، آنکارا 
تصمیم گرفت با سرایت دادن بخشی از فشار به سوی اروپا، کار را برای غربی ها 
سخت تر کند. طی چند ماه اخیر، ترکیه از متوقف کردن پناهجویانی که به سوی 
غرب می روند، دست برداشت. گفته می شود در حال حاضر، همان نیروهای 
امنیتی ترکیه که جلوی پناهجویان را می گرفتند، به قاچاقچیان انسان کمک 
می کنند تا آن ها را به اروپا برســانند. افزون بر این، باید اشــاره کرد آنجایی که 
اردوغان از »همزیســتی صلح آمیز« خلق ها در ترکیه سخن می گوید نیز در 
عمل در حال تحریف واقعیت موجود در کشورش است. حقیقت این است که 
ترکیه طی ماه های گذشته به بهانه مبارزه با داعش در سوریه و گروه شبه نظامی 
»پ ک ک« در عراق، بار دیگر فشار را بر کردها افزوده و در عملیات های خود، 
نظامی از غیرنظامی بازنمی شناســد. به این ترتیب، به نظر می رسد بار دیگر 
اردوغان از آن دست موضع گیری هایی انجام داده که صرفا با مصرف داخلی 

بیان شده و هیچ نشانی از حقیقت در آن ها وجود ندارد. 

افتتاح بزرگ ترین مسجد اروپا در مسکو
مسجد جامع جدید مسکو به عنوان بزرگ ترین عبادتگاه مسلمانان در اروپا پس از ۱۰ سال عملیات ساختمانی، امروز در یک مراسم بین المللی با حضور شخصیت های مذهبی و سیاسی روسیه و کشورهای مختلف از جمله جمهوری اسلامی ایران، 
میزبان نمازگزاران شد. این مراسم با حضور ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، رجب طیب اردوغان، همتای ترکیه ای وی، محمود عباس، رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین، سرگئی سابیانین، شهردار مسکو و شماری از سران جمهوری های 
مسلمان نشین روسیه، روحانیون و مقامات ارشد این کشور در منطقه مرکزی »پراسپکت میرا« مسکو برگزار شد. به علت گستردگی مراسم و حضور مقامات چند کشور، منطقه محل برگزاری افتتاحیه مسجد از شب گذشته تحت شدیدترین تدابیر امنیتی قرار 
گرفت. از ایران هیئتی به سرپرستی حسین امیر عبداللهیان، معاون وزیر امور خارجه در مراسم افتتاح ساختمان مسجد جامع مسکو شرکت کرد.  بنا بر اعلام شورای مفتی های روسیه، ساختمان جدید مسجد جامع مسکو با حدود ۱۸هزار و ۹۰۰ مترمربع 
مساحت، ظرفیت بیش از ۱۰هزار نفر را دارد. مجموع مساحت مسجد جامع مسکو شامل ساختمان مسجد و محوطه آن، حدود ۳۱هزار و ۲۰۰ مترمربع می شود که امکان حضور حدود ۲۰هزار نفر در این محدوده را فراهم می کند. این مسجد شش 
طبقه، به عنوان بزرگ ترین مسجد اروپا، هفت مناره و گنبد دارد که ارتفاع مناره های آن به ۷۲ متر می رسد. مناره ها و گنبد ۴۶ متری مسجد جامع مسکو از بسیاری نقاط شهر قابل دیدن است. عملیات ساختمانی مسجد جامع مسکو از سال ۲۰۰۵ آغاز شد 
و ماه سپتامبر سال ۲۰۱۱ دیوارهای ساختمان قدیمی مسجد جامع مسکو فرو ریخت. بر اساس اطلاعات شورای مفتی های روسیه، حدود ۱۷۰میلیون دلار برای احداث مسجد جامع مسکو هزینه شده که از محل کمک های مردمی تأمین شده است.

دانشجوی دانشکده افسری ارتش عراق در هنگام تمرین پرش از ارتفاع )یک پل( 
در حومه بغداد.

مهاجران سوری در حال عبور از دریای اژه برای 
رسیدن به خاک سوریه در شرایط بسیار دشوار!

حجّاج بیت الله الحرام در روز عرفه؛ یعنی نهم ذی حجه، از ظهر تا مغرب شرعی در سرزمین عرفات حضور می یابند و در 
اصطلاح فقهی، این حضور »وقوف« نامیده می شود.

آتش سوز ی جنگل های 
سوماترا - اندونزی

جاسوسی آمریکا از هیئت ایرانی 
در سازمان ملل

آژانس امنیت ملی آمریکا احتمالا طی اجلاس مجمع عمومی 
ســازمان ملل در نیویورک در این هفته، علیه سران کشورهای 
خارجی، از جمله حسن روحانی، رئیس جمهور ایران جاسوسی 
خواهد کرد. یک گزارش فــوق محرمانه در خصوص عملیات 
آژانس امنیت ملی آمریکا علیه هئیت ایران در ســازمان ملل، 
میزان گســتردگی این نظارت الکترونیکی را نشــان می دهد. 
این ســند که در اختیار شــبکه ان بی ســی قرار گرفته، نشــان 
می دهد آمریکا اتاق های هتل محل اقامت و مکالمات محمود 
احمدی نژاد، رئیس جمهور ســابق و همه ۱۴۳ نفر عضو هیئت 

همراه وی را در سال ۲۰۰۷ شنود کرده است.

 تأکید فرانسه بر حفظ دستگاه های 
دولتی سوریه

لوران فابیوس، وزیر خارجه فرانسه اظهار داشت باید از فروپاشی 
دســتگاه های دولتی در ســوریه جلوگیری کرد. به این ترتیب، 
می توان گفت فرانســه در خصوص موضوع کناره گیری بشــار 
اســد از قدرت، به انگلیس و آمریکا پیوســته و از مواضع سابق 
خود عقب نشینی کرده اســت. این کشورها پیش تر تأکید کرده 
بودند شرط فوری پایان بحران در سوریه، کناره گیری بشار اسد از 
قدرت است. به نظر می رسد لوران فابیوس، وزیر خارجه فرانسه 
که دنباله رو انگلیس و آمریکا به شــمار می رود، امیدوار اســت 
فرانسه بتواند جایگاه شایســه ای در تلاش های سیاسی برای 

حل بحران سوریه به دست آورد.

 روسیه دو پادگاه نظامی را در 
سوریه تجهیز می کند

در ادامه اقدامات مســکو در راستای افزایش حضور نظامی در 
سوریه، روس ها دو پادگان نظامی را در سوریه تجهیز می کنند. 
منابــع مطبوعاتی نوشــتند ماهواره هــا در نیمه ماه ســپتامبر 
تصاویری ضبط کرده اند که نشــان می دهد نظامیان روس، دو 
پادگان نظامی دیگر را نزدیک سواحل سوریه در دریای مدیترانه 
تجهیز می کنند. ایــن منابع اعلام کردند عملیــات تجهیز که 
خبری از آن تاکنون منتشر نشده بود، در تأسیساتی مخصوص 
انبار کردن سلاح و یک پادگان نظامی در شمال لاذقیه صورت 
می گیــرد. بنا بر اعلام منابع یاد شــده، روســیه برای اســتقرار 

نیروهای خود در این دو پادگان آماده می شود.

پیام مخفیانه محمود عباس برای 
نتانیاهو

محمود عباس، رئیس تشــکیلات خودگردان فلسطین اخیرا در 
پیامی به بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم اسرائیل، به وی درمورد 
عواقب شدید رکود دیپلماتیک کنونی در فرایند صلح هشدار داده 
است. این پیام از طریق مئیر شیتریت، یکی از  وزرای سابق کابینه 
اسرائیل که عباس دو هفته پیش وی را برای جلسه محرمانه ای به 
رام الله دعوت کرده بود، ارســال شده است. عباس روز دوشنبه در 
جلسه ای در پاریس با چهار دیپلمات اسرائیلی بازنشسته که سابقا 
سفیر فرانسه بودند، این خبر را افشا کرد. دانیل شک، نیسیم زویلی،  
الی بارناوی و یهودا لانکری، سفرای اسرائیلی بودند که در این جلسه 

با عباس به میزبانی آن هیدالگو، شهردار پاریس شرکت کردند.

بینالملل
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آفیس۲۰۱۶آمد!
تحولات بزرگ در مهم ترین مجموعه نرم افزاری مایکروسافت

مجموعه نرم افــزاری آفیس تقریبا برای هــر کاربر رایانه 
در هر نقطــه ای از دنیــا و با هر تخصص یــک مجموعه 
نرم افزاری شــناخته شده و کاربردی اســت. هر کس بنا 
به تخصص و امور خــود از یکی از ابزارهای این مجموعه 
بهره می برد و بــه جرئت می توان گفت که مایکروســافت 
در کنار ویندوز یکــی از موفقیت های بزرگ خود را مدیون 
همین مجموعه نرم افزاری اســت. مجموعه نرم افزاری 
که طی ســال های متمــادی از زمان شــروع طراحی آن 
تحــولات زیادی را بــه خود دیده اســت و هرچند طی این 
زمان رقبای بسیار کوچک و بزرگی را در مقابل خود دیده، 
 Office اما همچنان به عنوان ســلطان بلامنازع عرصه

پادشاهی می کند.
اکنون امــا مایکروســافت بعد از تحولات اساســی که در 
ســال ۲۰۱۳ در مجموعه نرم افزاری آفیس خود ارائه کرد 
و ابزارهــای جدیدی همچــون OneNote که این روزها 
به یکی از ابزارهای محبوب مجموعه آفیس تبدیل شــده 
 ۲۰۱۶ Office است، نســخه جدید این مجموعه را با نام
روانه بازار کرده است و در اختیار تمامی کاربران از سراسر 
دنیا قرار داده اســت. مانند ســال ۲۰۱۳ مجموعه جدید 
آفیس با بروزرســانی ها و امکانات جدید همراه شده است. 
از جمله مهم ترین قابلیت هــای آفیس ۲۰۱۶ می توان به 
امکان همکاری تیمی روی اســناد و پروژه ها، یکپارچگی 
بسیار عمیق با ویندوز ۱۰ و امکانات امنیتی آن اشاره کرد. 
در کنار نســخه جدید ویندوزی و ســرویس آفیس ۳۶۵ با 

قابلیت های جدید، آفیس ۲۰۱۶ برای مک هم به صورت 
»یک بار خرید برای همیشه« ارائه شده است.

یکی از جذاب ترین قابلیت های جدید آفیس ۲۰۱۶ امکان 
ویرایش اسناد با ویژگی کانتینیوم است که با آن می توانید 
ســندی که ویرایــش می کرده اید را نیمــه کاره رها کرده و 
از طریق ابزار دیگری به کار خــود ادامه دهید. هم چنین 
همکاری تیمی بــرای مدیریت و ویرایش اســناد از جمله 
امکاناتی اســت که تکمیل شده و از این نظر آفیس ۲۰۱۶ 
می تواند به رقیبی جدی برای گوگل درایو و اپلیکیشن های 

ابری اش تبدیل شود.

نقطه تمرکز مایکروسافت در نسخه جدید
در ســال های اخیــر افــرادی آمدنــد تــا بازار بهــره وری 
مایکروسافت را به چالش بکشــند. گوگل درایو رقیبی شد 
که به دلیــل همکاری با شــرکت های مختلف توانســت 
موقعیتی فراهــم کند که چند نفر در یک زمان بتوانند یک 

فایل را ویرایش کنند.
مایکروســافت می خواهد قطعه ای به بروزرسانی نرم افزار 
آفیس ۲۰۱۶ اضافــه کند که کاربران به خوبــی بتوانند با 
یکدیگر همکاری داشته باشند. ویژگی های جدید شامل 
پشتیبانی برای تصحیح لغات در Word را شامل شود که 
طبق این ویژگی کاربران می توانند روی یک سند کار کنند 
بدون اینکه ماهیــت اطلاعات آن توســط کاربر دیگری 
تغییر کند. با این حرکت رو به جلو مایکروسافت می خواهد 

برنامه های دیگرش را نیز گسترش دهد.
مایکروســافت در حــال حاضــر ایــن پیشــنهاد را برای 
برنامه های تحت وب ارائه داده اســت اما این بروز رسانی 
برای برنامه های ویندوز Desktop اعمال شــده اســت. 
نزدیک بــه ۲ ماه پــس از به بــازار آمدن وینــدوز ۱۰ این 
بروزرســانی ها روی سیســتم های تبلــت و گوشــی های 

هوشمند موبایل نیز قابل استفاده خواهد بود.
در بروزرسانی جدید پشــتیبانی قرار دارد که آفیس را برای 
شــما بســیار کاربردی تر کند مانند بخش »بــه من بگو« 
)Tell Me( که کابران می توانند جست وجوهایی در توابع 
برنامه داشته باشند مانند یافتن فاصله صحیح بین خطوط 
بدون اینکه مجبور بشوند فهرست ها و کلیدهای مختلف 
را امتحان کنند. در عین حال ویژگی های آفیس می تواند 
بــرای کاربرانی که نیازهــای خاص دارند مفید باشــند و 
بــرای کاربرانی که نیــاز چندانی به ایــن ویژگی ها ندارند 

گیج کننده باشد.
این ویژگی ها به این دلیل به محصولات اضافه شده است 
تا برای کاربران جذاب باشــد. اما ممکن اســت که برخی 
از کاربــران بــا این حــال بخواهند از محصــولات رقبای 
مایکروسافت اســتفاده کنند. گوگل اعلام کرد که در روز 
دوشــنبه ۱میلیون کســب و کار توســط درایو انجام شده 
است که این کاربران توانسته اند اطلاعات خود را به راحتی 

ذخیره و با دیگران به راحتی همکاری داشته باشند.
 ۳۶۵ Office بــا عضویــت در  مشــتریان می تواننــد 

بروزرســانی هایش را به راحتــی دانلود کنند و کســانی که 
عضویت ندارند می توانند با ایجاد اشــتراک به برنامه های 
جدید دسترســی پیدا کنند. علاوه بر این مایکروسافت به 
کاربران اجازه می دهد یک نســخه از محصولات را بدون 

پرداخت هزینه دانلود کنند.
مقــدار زیــادی خبر هــم در سه شــنبه پیــش رو خواهیم 
داشت. مایکروسافت به عنوان بخشی از سرویس هایش 
بروزرســانی Office ۳۶۵ را در فهرستش قرار داده است 
و بروزرســانی های مکــرر دیگــری هــم پیــش رو خواهد 
داشــت مانند بخش تصحیح لغــات در زمــان واقعی در 
Powerpoint و خدمــات جدیــدی در GigJam کــه 
باعث می شــود کاربــران در خدمــات متعــددی در این 
برنامه ها بتوانند همکاری خوبی با یکدیگر داشــته باشند. 
مایکروســافت اعلام کرد سه شــنبه نســخه Beta برای 
GigJam را ارائه خواهد کرد و شاید هم آن را تا سال آینده 

در Office ۳۶۵ قرار دهد.
بــا این تفاســیر می تــوان به خوبــی حدس زد کــه آفیس 
مایکروسافت با تغییر و تحولات جدید خود مسیری را طی 
می کند که طی سال های قبل همه رقبای وی در آن قدم 
گذاشتند اما ناموفق از آن خارج شدند. مایکروسافت اکنون 
گویا در نظر دارد با موفقیتی که بســیاری از کارشناسان در 
طراحی ویندوز ۱۰ برای این شــرکت پیش بینی کرده اند، 
مجددا آفیس خــود را به عنــوان یکی از درخشــان ترین 

فعالیت های این شرکت تکنولوژی، معرفی کند.

مایکروسافت در ایران نمایندگی رسمی ندارد
اخیرا یــک فروشــگاه از محصولات 
مایکروســافت در بازار موبایــل ایران 
افتتاح شد که یکی از رسانه های داخلی 
این بازگشایی را به عنوان افتتاح شعبه  
فروشی از محصولات شرکت آمریکایی 
مایکروسافت در ایران قلمداد کرد. اما 
کریمی رئیس اتحادیه دستگاه های 

مخابراتی و تجهیزات وابسته که بر فعالیت واحدهای فروش 
موبایل نظارت دارند ابتدا درباره صحت و سقم این موضوع 
اظهار تردید کرد و حتی به موضوع بی اعتماد بود که پس از 
پیگیری بیشتر به طور رســمی اعلام کرد: شرکت ایرانی 
مذکور مجوز واردات و خدمات پس از فروش محصولات 
۳ شرکت سامسونگ، ZTE چین و مایکروسافت را دارد 
که به یقین مجوز ZTE مســتقیم و مجوز مایکروسافت 
غیرمستقیم اســت. پس از روشن شدن رسمی موضوع، 
همچنین جست وجوی ساده ای در اسناد بازرگانی ایران 
ادعای ارتباط رسمی و مستقیم میان این شرکت ایرانی و 

شــرکت آمریکایی مایکروسافت را رد 
می کند تا بتوان نتیجه گرفت ادعای 
نمایندگی انحصاری مایکروسافت در 
ایران اساسا واقعیت ندارد.  اطلاعات 
موجود در دبیرخانه هیئت عالی نظارت 
بر سازمان های صنفی کشور در بخش 
جست وجوی نمایندگی شرکت های 
خارجی در ایران، به طور مشــخص حوزه فعالیت شرکت 
مذکور را بیان می کند. این شرکت ایرانی از طریق شرکت 
 Comtel واســطه ای در امــارات متحــده عربی به نــام
General Trading L.L.C، تــا تاریــخ ۹۴/۱۰/۱۰ 
مجاز به واردات تلفن همراه با برند NOKIA و تلفن همراه 
هوشــمند با برند Microsoft lumia است. همچنین 
در حالــی که طبق روال کار تمامــی کمپانی های معتبر، 
کشورهای دارای نمایندگی در سایت رسمی شرکت درج 
می شــوند، نمی توان نام ایران را در بین کشورهای دارای 

نمایندگی در سایت رسمی مایکروسافت پیدا کرد.

آمادگی مخابرات برای رایگان کردن کلیه مکالمات
معــاون شــرکت مخابــرات ایران 
گفــت: مخابرات آمادگــی دارد در 
صورت تایید رگولاتوری، با دریافت 
ماهانه ۱۰هــزار تومان از مردم کل 

ارتباطات تلفنی را رایگان کند.
داوود زارعیان امروز در نشســتی با 
خبرنگاران درمورد آخرین وضعیت 

نرخ های مخابراتی اظهار داشــت: از سال ۸۲ به رغم 
افزایش هزینه ها نــرخ مکالمات تلفنی تفاوت زیادی 
نداشته است. وی با اشاره به اینکه از سال ۸۲ تاکنون 
حقــوق و دســتمزد ۶ برابر و هزینه خدمــات ۱۲ برابر 
شده اســت گفت: مخابرات برای توســعه ارتباطات 
کشــور پیشــنهاد عادلانه کردن نرخ های مخابراتی 
را داده اســت. معاون شــرکت مخابرات ایران با بیان 
اینکه ۵۱درصد درآمد مخابرات قبل از کسر هزینه به 
خزانه دولت واریز می شــود گفت: در راستای توسعه 
ارتباطات روســتایی نیز اپراتور همــراه اول ۲۸درصد 

درآمد خــود را به صورت مســتقیم 
و ۳درصــد درآمد خــود را به صورت 
 »USO« توسعه مخابرات اجباری

تخصیص می دهد.
زارعیان با اشاره به اینکه تعرفه های 
مخابراتی در صورت عادلانه شدن 
می توانــد در ســرمایه گذاری تلفن 
ثابت موثر واقع شــود گفت: هم اکنون آمادگی داریم 
که با دریافت ۱۰هزار تومان از مشترکان شهری در هر 
دوره ۲ ماهه، کل ارتباطات شبکه مخابرات را به صورت 
رایــگان ارائه کنیم. همچنین در ایــن طرح مخابرات 
آمادگــی آن را دارد که با دریافت ســه هــزار تومان از 
مشترکان روســتایی ارتباطات روستایی و درون شبکه 
مخابرات را نیز به صورت رایگان ارائه دهد. وی با اشاره 
به طرح این دیدگاه افزود: در صورت تایید رگولاتوری و 
موافقت نظارت ارتباطات این طرح قابل اجرا از سوی 

شرکت مخابرات ایران خواهد بود.

هر ۱۲ ثانیه یک قربانی 
سایبری

طبق گزارش نشســت جهانی »جرایم سایبری در 
جهان به  هم  پیوســته« که در ســایت »سایبربان« 
منتشر شده اســت، رشــد اینترنت طی سال های 
اخیر چشــمگیر بوده به طوری که در حال حاضر بر 
اســاس گزارش ها بیش از ۲میلیارد و ۷۰۰میلیون 
نفر از جمعیت جهان آنلاین هســتند و بر اســاس 
بررسی ها تا سال ۲۰۱۸ نیز حدود ۳میلیارد و ۶۰۰ 
نفر در جهان کاربر اینترنت وجود خواهد داشــت و 
این بدان معناســت که ۴۸درصد از جمعیت جهان 
می توانند آنلاین و یکی از قربانیان جرائم اینترنتی 
باشند و به شبکه جهانی اینترنت دسترسی خواهند 
داشــت و نیمی دیگر در طرح های توســعه، برای 

دسترسی آنلاین قرار می گیرند.
آمــار جهانی بیانگر آن اســت که در ســال ۲۰۱۸ 
ترافیک جهانــی اینترنــت تقریبا به طور مســاوی 
بین کامپیوترهای شــخصی، تبلت هــا، دوربین و 
گوشی ها و لوازم خانگی هوشمند تقسیم می شود، 
این در حالی اســت که ارتباط اینترنتی و شبکه ای 
بین همه چیز درحال شــتاب است و تا سال ۲۰۱۸ 
تقریبا به اندازه همه انسان ها ارتباط بین دستگاهی 

وجود دارد.
آخرین آمارهای منتشرشــده از ســازمان اینترپل 
حاکی از آن است که براساس این آمارها در هر ۱۲ 
ثانیه یک نفر قربانی جرایم سایبری می شود که این 

آمارها رو به افزایش است.
در گــزارش اکثــر ســازمان های پلیســی جهان، 
بیشترین انگیزه مجرمان سایبری در سراسر جهان 
کسب درآمد نامشــروع بوده و گزارش ها حاکی از 
آن اســت که در ســال ۲۰۱۳ مجرمان توانسته اند 
بیش از ۳۸۸میلیارد دلار درآمد برای خودشــان در 
جهان کســب کنند. همچنین پیش بینی می شــود 
کــه در ســال ۲۰۱۶ بیــش از ۸۰درصــد جرایــم 
سایبری از یک عمل ســازماندهی شده سرچشمه 
گرفتــه و بازارهــای ســیاه جرایــم در چرخه خلق 
بدافزار، نفــوذ کامپیوترها، مدیریت بادنت ها و درو 
کــردن داده های شــخصی، مالــی و بهره برداری 
از اطلاعات انجــام گیرند. گفتنی اســت امروزه ۳ 
عامــل اصلی و محرک در ارتکاب جرایم ســایبری 
وجود دارد که از آن می توان بــه رادارهای پنهان، 
شرایط سودآور و اینکه جرم به عنوان یک سرویس 
یا خدمات ارائه می شــود اشاره کرد و همین عوامل 
ســبب شــده که اقبال مجرمان به جرایم افزایش 
بیشــتری پیدا کند به گونه ای کــه روزانه ۱۰۰هزار 
ســایت در دنیا متولد می شــود و هفته ای ۸۰هزار 
سایت باانگیزه مجرمانه ساخته می شود. تولد ۴۷۶ 
ســایت مجرمانه در هر ســاعت در دنیا مجرمان را 
بر آن داشته که از این ســهولت و دسترسی نهایت 

استفاده را ببرند.
نهان ماندن هویت با استفاده از ابزارهای گوناگون 
و جرایم ســازمان یافته در لایه هــای پنهان دارک 
 نت و اســتفاده کاربران گوشــی های هوشــمند از 
۱/۷۶میلیارد در جهــان به ۲/۷۳میلیــارد نفر در 
ســال ۲۰۱۸ بــه عنــوان فرصتی بــرای مجرمان 

تلقی می شود.
به هر حال تأمین امنیت فضای مجازی و مبارزه با 
جرایم نیازمند فرایندی تعاملی و همکاری بخشــی 
و فرابخشــی، ملی، فراملی و بین المللی است و نه 
یک محصول که تصور شــود با خرید آن کشــوری 
قادر است امنیت فضای مجازی خود را تأمین کند. 
ذات فرامرزی بودن جرایم همه کشورها را ناگزیر به 
همکاری با یکدیگر در عرصه بین المللی می کند.

رصدخانه

از کوک 4ساله تا کهنسالان در اینترنت
وزیــر کار، تعــاون و رفــاه 
اجتماعــی در معارفه دبیر 
جدید شورای عالی فضای 
مجازی گفت: هم اکنون 
تــا  ۴ ســاله  کــودک  از 
کهنسال با فضای مجازی 
مرتبط اند و ساعات زیادی 

را در آن ســیر می کننــد. علی ربیعــی امروز 
در مراســم معارفه دبیر جدید شــورای عالی 
فضای مجازی در ســخنان کوتاهی اظهار 
داشــت: هم اکنــون از کــودک ۴ ســاله تا 
کهنســال بــا فضــای مجــازی مرتبط اند و 
ساعات زیادی را در آن ســیر می کنند. وزیر 
کار، تعــاون و رفــاه اجتماعــی افــزود: اگر 

انقــلاب صنعتی مســیر 
دنیــا را عوض کــرد و آثار 
متعــددی بــر روندهــای 
اجتماعــی  و  اقتصــادی 
جوامــع گذاشــت، اکنون 
فضای مجازی این نقش 
را ایفــا می کنــد. وی در 
مــورد ابوالحســن فیروزآبــادی دبیــر جدید 
شــورای عالی فضای مجازی گفت: ایشان 
حســاب خود را پــس داده انــد. وی افزود: 
آقای فیروزآبادی دارای تحصیلات مرتبط و 
فردی خوش فکر و باهوش است که در مدت 
دو ســالی که در دولت در کنار ایشان بودم، 
ذهنیت خوبی از عملکرد وی در ذهن دارم.

بودجه ۵۰۰هزار پوندی برای آموزش امنیت سایبری
دولــت انگلیس یک بودجه 
جدید ۵۰۰ هزار پوندی را به 
ارتقای آموزش های انجام 
شــده در حوزه امنیت سایبر 
اختصــاص داده اســت. 
دولت این کشور به صاحبان 
مشــاغل درمــورد افزایش 

حملات سایبری هشدار داده و از آن ها خواسته 
برای ارتقای میزان امنیت خود در حوزه فناوری 
اطلاعات تلاش های جدی تری به عمل آورند. 
وزیر اقتصاد دیجیتال انگلیس که روز گذشــته 
در اجــلاس ســران اروپایــی در حــوزه امنیت 
ســایبر ســخن می گفت حفاظت شرکت های 
تجاری از دارایی هایشــان قبل از تبدیل شــدن 

به قربانیــان جدید حملات 
ســایبری ضروری دانست. 
وی افزوده اســت: امنیت 
ســایبری بــالا کل اقتصاد 
دیجیتال را پی ریزی می کند. 
مــا بایــد امنیــت صاحبان 
مشاغل، شهروندان و بخش 
خصوصــی خودمان را حفظ کنیم. قرار اســت 
بودجه ۵۰۰ هزار پوندی در نظر گرفته شــده در 
دانشــگاه ها صرف آموزش و ایجــاد دوره های 
آموزشــی جدید در حوزه امنیت سایبری شود. 
حملات سایبری به شرکت های انگلیسی با ۵۰۰ 
کارمند به بالا در سال ۲۰۱۵ بین ۱/۴۶میلیون 

تا ۳/۱۴میلیون پوند خسارت به بارآورده است.

اپل با تیتان در ۲۰۱۹ خودروساز می شود
گزارش ها حاکی از این 
است که شرکت اپل در 
حــال ســرعت دادن به 
کار روی پروژه ای برای 
خودروی  یک  ســاخت 
برقی اســت. به گزارش 
روزنامــه وال اســتریت 

ژورنال، شــرکت اپل یک جــدول زمانی 
برای یک پروژه موســوم به تیتان تعریف 
کرده که شــامل ســاخت یــک خودروی 
برقی است. این روزنامه افزود: اپل سال 
۲۰۱۹ را بــرای بهره برداری از این پروژه 
تعیین کــرده البته ایــن تاریــخ می تواند 
زمان پایــان طراحی این خودرو توســط 

طراحــان اپــل باشــد نه 
زمانی که خــودرو آماده 
فروش خواهد شــد. اپل 
از اظهارنظــر درباره این 
گــزارش کــه بــه نقل از 
ناشــناس  ه  گا آ بــع  منا
 بــود خــودداری کــرده

 اســت. شــرکت اپــل در ماه هــای اخیر 
کارشناســانی را در صنعت خودروسازی 
اســت.  کــرده  اســتخدام  باطــری  و 
مقامات یک شــرکت تســت خــودرو در 
سانفرانسیســکو تاییــد کرده انــد که اپل 
خواســتار اســتفاده از مرکز آن ها شــده 

است.

آیتی
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کیست ها و نسوج فیبروکیستیک جزو شــایع ترین بیماری هایی هستند 
که زنان بــه دلیل ابتلا بــه آن ها، مراجعــه می کنند، ولــی در مجموع 
کیســت ها جــزو بیماری های خوش خیم پســتان اند و امــکان ابتلا به 

انواع بدخیمشــان فوق العاده نادر اســت. دکتر ناهید نفیسی، عضو 
تیم درمان مرکز فوق تخصصی ابن ســینا با بیان اینکه کیست ها 

شــامل حباب هایی اند که داخل آن ها مایع جمع می شــود ، به 
مهرخانــه گفــت: تا زمانی که ایــن کیســت ها کمتر از یک 

ســانت هســتند، نســج فیبروکیســتیک تلقی می شوند و 
اقــدام خاصی برای آن هــا صورت نمی گیــرد، ولی در 

کیســت هایی کــه بالای یک ســانت هســتند، نیاز به 
بررسی شکل و اندازه و محتوایات کیست وجود دارد. 
گاهی اوقات یک ترشــح کاملا طبیعی و روشــن در 
داخل کیســت مشــاهده می شــود و رادیولوژیست 
در ســونوگرافی گــزارش یــک کیســت ســاده را 
 می دهد کــه این نــوع کیســت ها هیــچ گاه بدخیم
 نیستند، تبدیل به سرطان نمی شوند و نیاز به درمان 
خاصی هم ندارند. مگر در شــرایطی که ابعاد آن ها 
آن قدر بزرگ شــود که نیــاز به تخلیه کیســت وجود 

داشته باشد.
وی بــا بیــان اینکــه برخــی از کیســت ها در گزارش 

سونوگرافی تغییراتی نشــان می دهند، عنوان داشت: 
در این مــوارد جدار کیســت ضخیم، در داخل کیســت 

توده جامد تشــکیل و محتویات کیســت غلیظ تر می شود 
و امکان گزارش کیســت کمپلکس داده می شود. بنابراین 

لازم است یک سری اقدامات تشــخیصی مانند نمونه برداری 
گر در نمونه برداری که با ســوزن از کیســت انجام  صورت گیرد. ا

می شود، فقط یک مایع زرد و روشن خارج شود، نیاز به دادن نمونه 
به آزمایشــگاه نیســت؛ به این دلیل اینکــه احتمال تبدیل کیســت ها 

بــه نوع بدخیم در این شــرایط فوق العاده نادر اســت و معمولا در مایع 
درون کیست چیز خطرناکی پیدا نمی شود. مگر در مواردی که در مایع 
درون کیســت خون دیده شــود یا بعد از تخلیه کیست، دوباره توده ای 
داخل آن مشاهده و مشکوک باشــد. در این صورت این کیست ها نیاز 
به نمونه برداری و بررســی در پاتولوژی دارند تا نشــان داده شود جنس 
کیســت بد اســت یا خوب؛ چراکه این کیســت ها درصد خطر بالاتری 

دارند.
این جراح در خصوص توده های فیبرو آدنوم بیان داشــت: از توده های 
خوش خیــم دیگری که در زنان، خصوصا دختران جوان بســیار شــایع 
اســت، توده های فیبرو آدنوم یا توده های توپر است. درمورد توده هایی 
کــه کیســتیک نیســتند و مایعی داخل آن هــا وجود ندارد، بر اســاس 
ابعادشان بررسی می شــوند. توده هایی که یک تا سه سانت هستند نیاز 

به جراحی ندارند، ولی احتیاج به نمونه برداری هســت. 
گر با نمونه برداری مشــخص شــد که توده خوش خیم اســت و بیمار  ا
هم خانم جوانــی بود، نیازی بــه جراحی وجود ندارد. مگــر زنانی که 
بخواهنــد درمان هــای نازایی انجــام دهند و هورمون بــا حجم زیاد 
دریافــت کننــد؛ در این شــرایط به دلیــل تغییری کــه در ماهیت این 
توده هــا ایجاد می شــود، لازم اســت قبــل از انجــام درمان ها توده  

خوش خیمشــان را هم خارج کنند. 

اگر سابقه ســرطان پستان در نزدیکانتان دارید
نفیســی در خصوص کســانی که ســابقه ســرطان در 
کیــد کرد: در این  بســتگان نزدیک خود دارند، تأ
گر ابعاد این کیســت به ۲ ســانت برســد  زنان ا
توصیــه به خارج کردن با جراحی می شــود. 
گــر درد برای مریــض ایجاد  همچنیــن ا
شــود و زندگی روزانه اش مختل گردد یا 
بسیار مضطرب باشد و نخواهد که این 
توده در بدنش باشــد، آن ها را خارج 
می کنیــم. روش خارج کردن توده به 
صورت جراحی و با خرد کردن بسته 

توده است. 
عضو تیم درمان مرکز فوق تخصصی 
ابن ســینا در خصوص مــوارد دیگر 
مراجعــه زنان بــه کلینیک پســتان، 
عنوان داشــت: ترشــحات پســتان 
از دیگــر نگرانی هــای زنــان اســت. 
ایــن ترشــحات اغلــب خوش خیــم، 
زردرنــگ  و معمــولا بــا فشــار دســت 
مریض خارج می شــوند؛ مــواردی از این 
دســت نیاز بــه هیــچ اقدامی ندارنــد فقط 
در شــرایطی کــه ایــن ترشــح خودبه خــود، 
یک طرفــه و از یــک مجرا بدون هیچ فشــاری 
خــارج شــود، خونــی رنگ یــا کاملا بــدون رنگ 
 باشــد؛ در ایــن موارد نیــاز به بررســی بیشــتر وجود

 دارد.
وی در خصوص ترشــحات پســتان افزود: ممکن اســت 
زنــان در خارج از دوره شــیردهی ترشــحات شــیر داشــته 
باشــند که ســفیدرنگ، بــدون درد، دو طرفه و بدون فشــار 
خارج می شــود. این عارضه به دلیل وجود غده ای در مغز است 
که تولیــد هورمون پرولاکتیــن می کند یا به دلیل کم کاری نســج 
گر خانمی ترشــح شــیر در غیر از زمان شــیردهی  تیروئید اســت. ا
داشــت، باید مراجعه کند تا بررســی های لازم انجام شــود. اکثرا این 
عارضــه نیز بــا دارو قابل درمان اســت همچنین گاهی ممکن اســت 
علــت یک توده خوش خیم داخل مجرا باشــد که می تــوان آن را با یک 
جراحی ســاده خارج کرد. نفیســی با بیان اینکه علل دیگر مراجعات به 
کلینیک پســتان آبســه ها و عفونت های پستان اســت، اظهار داشت: 
این عارضــه بیشــتر در دوره  شــیردهی رخ می دهند. مثل ماســتیت، 
شــقاق ســینه و آبســه که گاهی بیمار در این شــرایط نیاز بــه جراحی 
نیــز پیــدا می کند. به همیــن دلیل وقتی بــا توده ای در پســتان مواجه 
می شویم، باید با نمونه گیری خارج از اتاق عمل تحت بی حسی موضعی 
 تکلیــف بیمار را روشــن کرد؛ چراکه بســیاری از بیماران نیــاز به عمل 
جراحی ندارنــد، مگر این کــه در نمونه گیری با مورد مشــکوکی مواجه 

شویم. 

پنجره

نکاتمهمیکهزنانبایدبدانند
کدام ترشحات پستان خطرناک اند و کدام بی خطر؟ 

عوارض لاک زدن ناخن ها
فارس- مجید شهدی متخصص پوست و مو گفت: ناخن سالم معمولا صفحه صاف و روشنی دارد، در 
بسیاری از بیماری ها ناصاف، کدر، نازک یا ضخیم است. از بیماری های شایع ناخن عفونت های قارچی 
و باکتریایی و عوامل شیمیایی، بیماری های زمینه ای مثل کم خونی و بیماری های قلبی و کلیوی است. 
همچنین گودی های کوچک سطح ناخن گاه نشانه ای از بیماری های اگزمایی، پسوریازیس و ریزش 
موی منطقه ای است و لاک زدن دائم، صفحه ناخن را شکننده و ورقه ورقه می کند. وی افزود: تغییر 
در شکل، رنگ و خصوصیات ناخن می تواند نشانه بروز یک بیماری باشد؛ مثلا عفونت های قارچی. 
بعضی از بیماری های داخلی می توانند باعث تغییر شکل، رنگ، بستر و صفحه ناخن شوند. استفاده 
از مواد غذایی غنی از ویتامین ها به ویژه ویتامین های گروه B در سلامت ناخن ها مؤثر است. گاهی 
اوقات کمبود کلسیم، روی و ویتامین نیاسین یا همان ب ۳ موجب سفید شدن ناخن و ایجاد راه های 

سفید می شود ولی در بیشتر اوقات نواحی سفید ناخن براثر ضربه ایجاد می شوند.

زنان ناقل هپاتیت ب می توانند مادر شوند؟
ایسنا- دکتر رضا سالاری بیان کرد: زنانی که ناقل هپاتیت ب هستند، می توانند حامله شوند؛ 
تنها مســئله ای که برای نوزاد این مادران ممکن اســت اتفاق افتد، ابتلا به هپاتیت ب اســت 
که با مراقبت می توان این احتمال را به نزدیک صفر رســاند. برای اینکه احتمال عفونت نوزاد 
کاهش یابد )و حتی به نزدیک صفر برسد( باید بلافاصله پس از تولد کودک، ایمونوگلوبولین و 

واکسن هپاتیت ب به نوزاد تزریق شود.
وی افــزود: به همین دلیل زنان ناقل هپاتیت که حامله هســتند، حتما پزشــک خود را از این 
مسئله مطلع کنند. پزشک پس از زایمان، بدن نوزاد را به دقت و با احتیاط می شوید و ظرف ۱۲ 
ساعت ایمونوگلوبولین هپاتیت ب را روی یک ران و اولین واکسن هپاتیت ب را ) حداکثر ۷ روز 
اول پس از تولد( روی ران دیگر نوزاد تزریق می کند. نوبت دوم واکســن پس از یک ماه و نوبت 

سوم واکسن شش ماه پس از نوبت اول تزریق می شود. 

یک راهکار موثر لاغری برای افراد چاق
مهــر- محققان در یافته های اخیر دریافتند که نوشــیدن آب قبل از غذا به کاهش بیشــتر 
وزن کمــک می کند. محققان دانشــگاه بیرمنگام انگلســتان در یک تحقیق جدید نشــان 
داده اند که نوشــیدن دو لیوان آب نیم ســاعت قبل از غذا خوردن می تواند به کاهش وزن 
کمــک کنــد. آن ها در این تحقیق که روی ۸۴ فرد مســن صورت گرفتــه، به نیمی از آن ها 
توصیــه کردند که نیم ســاعت قبل از غذا خوردن حدود ۵۰۰ سی ســی آب بنوشــند. همه 
ایــن افــراد تحت رژیم غذایی برای کاهش وزن قرار گرفته و ورزش هایی به آن ها داده شــد 
تا به کمک آن ها وزن خود را تعدیل کنند و مشــاهده شــد که بعد از گذشــت ۱۲ هفته وزن 
آن هایی که آب نوشــیده بودند حدود ۱۳۰۰ گرم بیشــتر از بقیه افراد کم شده بود. محققان 
می گویند اهمیت این تحقیق در نشــان دادن راه حل بســیار ســاده و عملی برای کمک به 

کاهش وزن افراد چاق است.

زنان باردار مویز را فراموش نکنند
تسنیم- سیدجواد علوی کارشناس 
طــب ســنتی گفــت: مویــز انگور 
رســیده ای اســت که روی بوته  و با 
روش سنتی خشک شده باشد. بسته 
به نوع انگور خــواص مویز متفاوت 
اســت. مویز در وزن گیــری جنین 
مؤثر اســت چــرا کــه ارزش غذایی 

بالایــی دارد و طبیعت آن گرم و تر اســت. مویز مقوی 
رحم اســت و با مصرف مویز زنان بــاردار جنین خود را 
از ســقط حفظ می کنند. همچنین بــرای رفع ضعف 
معده و بهبود هضم غذای زنان باردار مؤثر است. وی 
افزود: مویز مقوی کبد اســت و موجب تقویت معده و 

افزایش قــدرت هاضمه زنان باردار 
می شود چرا که ضعف معده و ضعف 
هضم از مشکلات شایع زنان باردار 
محســوب می شــود.خوردن مویز 
در وعــده صبحانــه بــرای درمان 
انــواع بیماری های عفونــی مانند 
عفونت گــوش، عفونت دندان و... 
مفید اســت و دارای اثــرات ضد درد، ضــد باکتری و 
تقویت کننده سیســتم ایمنی  است. مویز ملین است و 
باعث پاکسازی روده و معده می شود. خیساندن مویز 
در آب گرم و مصرف آن بســیار خونساز و تقویت کننده 

بدن است.

دخترها مصرف آجیل و حبوبات را جدی تر بگیرند

همشــهری- محققــان آمریکایی 
از نتایــج تحقیقاتشــان دریافتندکه 
ضایعات خوش خیم پســتان یکی از 
مشکلاتی اســت که در ماموگرافی 
مشخص می شود و الزاما به سرطان 
هم ختم نمی شود. اما با این حال خطر 

ابتلا به سرطان سینه در بین زن هایی که با این ضایعات 
خوش مواجهند بیشــتر اســت. محققــان عادت های 
غذایی ۹۰۳۰ دختر بین ۹ تا ۱۵ سال را مورد بررسی قرار 
دادند. اصلی ترین منبع چربی ها و پروتئین های گیاهی 
این دخترها کره  بادام زمینی، بادام زمینی، آجیل، لوبیا، 

عــدس، ســویا و ذرت بوده اســت. 
سپس این دخترهای جوان در ۱۸ و 
۳۰سالگی شان نیز مورد بررسی قرار 
گرفتند تا مشــخص شــود ضایعات 
خوش خیم پســتان در آن هــا دیده 
می شــود یا نه؟ دخترهای نوجوانی 
که هــر روز یــک وعده آجیــل، کره  
بادام زمینی یا حبوبات خورده اند کمتر در معرض ضایعات 
پستان قرار گرفته اند. در واقع دخترهایی که هر هفته دو 
مرتبه کره  بادام زمینی یا آجیل خورده اند ۳۹درصد کمتر 
دچار ضایعات خوش خیم شده اند. لوبیا، عدس، سویا و 

ذرت نیز خطر این ضایعات را کاهش داده است.

دیابتی ها روزانه ۵ پیاز 
متوسط بخورند

فارس- مرتضی صفوی متخصــص تغذیه گفت: 
مصرف پیاز ســبب جلوگیری از پوکی استخوان به 
ویژه در زنان می شود. پیاز جزء سبزیجات به شمار 
مــی رود و تاریخچه طولانی در رابطه با مصرف آن 
در دنیا وجــود دارد. پیاز در هند طــی ایام قدیم به 
عنــوان دارو و در یونــان و رم به عنوان چاشــنی و 

طعم دهنده غذا استفاده شده است.
وی افزود: پیاز بــرای اولین بار در آســیای میانه 
کشــف و به صورت وسیع مورد کشــت قرار گرفت 
و در اروپــا به عنوان صبحانه کامل مورد اســتفاده 
بود. همچنین کریســتف کلمب برای اولین بار به 
غرب پیــاز را معرفی کرد و در حــال حاضر پیاز در 
انواع قرمز،  سفید و قهوه ای کشت و مورد استفاده 
قــرار می گیرد. ایــن متخصص تغذیــه در رابطه با 
ترکیبــات پیــاز، گفت: پیــاز دارای گوگــرد، قند،  
کلسیم، سدیم،  پتاســیم، ید،  آهن و ویتامین های 
A ، B و C  اســت. همچنیــن پیاز بــرای فعالیت 
گوارشی بدن مناسب بوده و اسید کلریدریک معده 

را افزایش می دهد.
صفوی در ادامه گفت: افرادی که دارای ناراحتی 
معده هســتند بهتر اســت پیاز  را به صــورت پخته 
اســتفاده کنند. همچنین بــرای دیابتی ها مصرف 
پیاز خام روزانه ۴ تا ۵ عدد متوسط توصیه می شود 
چرا که پیــاز دارای انســولین بوده و قنــد خون را 
کاهــش می دهد. پیــاز دارای عنصر کروم اســت 
و به ســلول های بدن کمــک می کند تا انســولین 
لازم ساخته شــود. بر اســاس تحقیقات پیاز خام، 
۲۰درصــد مواد معدنــی مفید برای بــدن را تأمین 
می کند. همچنین کلســترول خون را کاهش داده 

و از گرفتگی عروق جلوگیری می کند.
این متخصــص تغذیه تأکید کرد: پیاز از ســرطان 
روده جلوگیــری کــرده و مصــرف منظــم آن چند 
بــار در هفته توصیه می شــود چرا کــه مصرف پیاز 
ســلول های روده بــزرگ را از آســیب حفظ کرده 
و جلــوی رشــد تومــور را می گیرد. پخت گوشــت 
با پیاز بســیار مناســب است و ســبب کاهش مواد 
ســرطان زایی شــده که در بــدن ایجاد می شــود. 
پیاز برای تقویت اســتخوان مناســب است و حتی 
می تــوان گفت خــواص آن همچون شــیر بوده و 
برای زنــان در دوران یائســگی جهــت جلوگیری 
از پوکی اســتخوان توصیه می شــود.به گفته وی 
پیاز خاصیت ضد التهاب داشــته و آلرژی،  آسم و 

سرماخوردگی را درمان می کند.
پیازی که جوانه بزند زودتر خراب شده و خواص آن 
کاهش می یابد زمانی که پیاز را برای مصرف برش 
می دهیم در صورت بلااســتفاده ماندن بخشی از 
آن باید پیاز باقی مانده را در کیسه نایلونی نگه داری 
کرد و توجه داشــت که پیــاز با این شــرایط تا یک 
هفته مورد اســتفاده قرار گیــرد. پختن پیاز یکی از 
راهکارهایی است که می توان از خواص و طعم آن 
بیشتر اســتفاده کرده چرا که پیاز تفت شده قابلیت 
نگه داری بیشــتری دارد ولی باید توجه داشت که 
پیاز سرخ شــده به این صورت نبوده و به دلیل دارا 
بودن روغن اکسیده می شود لذا نباید پیاز را به این 

روش نگه داری کرد.

سلامت
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تیم ملی والیبال ایران امروز یازدهمین 
و آخریــن بازی خــود در جام جهانی 
ژاپن را انجام داد و سرانجام توانست 
با پیروزی برابر تیــم مصر چهارمین 
پیروزی خــود را در این رقابت ها ثبت 
کند؛ چهارمین پیروزی که در مقابل 
خیل عظیم شکســت های تیم ملی 
ایران در این رقابت ها قابل مقایســه 
نبود. تیمی که تا همین دو سال پیش 
در رده چهارم لیگ جهانی و ششــم 
جهانی ایستاده بود، حالا با یک افول 
عجیب شکســت پشــت شکست را 
تجربه کرد تا در رده هفتم جام جهانی 
بایستد و امکان دارد با پیروزی کانادا 

یا استرالیا این جایگاه بدتر هم شود.
کسی نیست که این روزها از وضعیت 
تیم ملی والیبال ایران نگران نباشد. 

تیمی که تا همین ســال گذشــته، مایه فخر و مباهات همه ایرانی ها بود، حالا به 
روزهای افولش نزدیک و همین نزول باعث شده تا هواداران والیبال ایران حسابی 
ناراحت شــوند. پیش از این و در عرصه ورزش، ورزشــکاران ایرانی در رقابت های 
انفرادی قابلیت حضور در سطح یک جهانی را داشتند، ولی هیچ گاه یک تیم ایرانی 
در عرصه جهانی درخشش قابل توجهی نداشــت. اگر خاطراتمان را خوب مرور 
کنیم، تک و توک حرکات انفجاری تیم ملی در یک مقطع و مثلا ارائه بازی خوب 
برابر تیمی مثل دانمارک یا آلمان، موجب می شد تا ما سال ها خوشحال باشیم و از 
آن تک بازی یاد کنیم. اما ما تیمی داشتیم که شانه به شانه قدرت های جهانی می زد 
و درخشــش در سطح یک والیبال جهان نه در حد یک جرقه کوچک که در اندازه 
یک انفجار بزرگ بود. با این حال، گویا با گذشت پنج سال رویایی، حالا قرار است 
تیم کشورمان در سراشیبی قرار بگیرد؛ اتفاقی که در فاصله یک سال تا المپیک 

برای هیچ هواداری پذیرفته نیست.

مقصر اصلی این روزهای والیبال ایران کیست؟
پاســخ به این پرسش که چه اتفاقی موجب شده تا تیم والیبال ایران در فاصله یک 
سال چنین افت فاحشی کند چندان ساده نیست. خیلی ها همه چیز را در نقش کواچ 
می بینند و او را عامل افول تیم ملی والیبال ایران می دانند. مربی جوانی که کاریزما 
و تجربه مربی پیشین خود را نداشت و در همه این سال ها، حتی روزی که ایران را 
بر سکوی چهارم لیگ جهانی نشاند، هم زیر سایه خولیو ولاسکوی محبوب قرار 
داشت. افول تیم او در این روزها هم موجب شده تا همه بگویند »دیگر اثر ولاسکو 
در تیم ایران تمام شــده« و به این ترتیب همه نتایج تیم کواچ را به ولاســکو نسبت 
دهند؛ هرچند اســلوبودان کواچ یکی از مهم ترین عوامــل افول تیم ملی والیبال 
ایران است، همه آن نیست. با این حال در ابتدا تأثیر کواچ بر افول تیم ملی والیبال 

ایران را بررسی می کنیم.
تیم ملی ایران در چند مسابقه پیاپی برابر لهستان، ایتالیا، روسیه و آمریکا شکست 
خورد. این شکست ها بعد از شکست ناباورانه روز اول برابر آرژانتین بود. شاید این 
چهار شکست ســریالی برابر قدرت های جهانی را می شد به نوعی هضم کرد. به 

هر حال هر تیمی هیچ وقت روی دور برد نیســت. اما دو شکســت روزهای پایانی 
برابر استرالیا و کانادا دیگر شاهکار بود. تیم ملی ایران در بدترین شرایط هم به تیم 
درجه ســه ای مثل کانادا نمی باخت، ولی این اتفاق رخ داد و ایران برابر استرالیا و 

کانادا سه گیمه شد.
چیزی که در این میان خیلی عجیب بود، درماندگی اسلوبودان کواچ بود که گویا 
برای لحظاتی ســخت هیچ ترفندی در آستینتش نداشت. پیش از این و در زمان 
ولاســکو بارها و بارها دیده بودیم که ایران بازی دو هیچ باخته را ۳-۲ به پایان برد. 
معروف ترینش بازی در ایتالیا برابر تیم ملی ایتالیا بود که با پیروزی شــیرین ایران 
همراه بود. اما کواچ در این دو سال هیچ گاه از خودش چنین کیفیتی نشان نداده 
است. ما در جام جهانی بازی ۲-۰ برده از لهستان را ۳-۲ واگذار کردیم و در ادامه 
هم مثلا در بازی برابر استرالیا و کانادا اصلا نتوانستیم حتی با پیروزی در یک ست 

روند بازی را تغییر دهیم.

مقصر اصلی این روزهای والیبال ایران کیست؟
مشــکل بزرگ کواچ این اســت که آن تأثیر و کاریزمای لازم را در تیم ندارد. او در 
لحظات حســاس خودش را می بازد و همین روی تیم تأثیر می گذارد. همچنین 
نداشتن شــخصیت کاریزماتیک موجب شده تا سعید معروف در زمین بزرگ تر از 
کواچ به نظر برسد و همین موجب می شــود تا در خیلی از مواقع، این کاپیتان تیم 

ملی باشد که زمام امور را به دست می گیرد و کار از دست کواچ خارج می شود.
از ســوی دیگر، کواچ هیچ طرح و برنامه ای برای لحظات حساس یا جاهایی که 
در بازی گره می افتد ندارد. نیمکت یک شکل و بی خلاقیت او دستش را در پیاده 
کردن طرح های مختلف در زمین بسته است و برای همین غالبا همان ترکیب اول 
بازی باید جور همه چیز را تا انتهای بازی بکشد و این کار حریفان را برای خواندن 

دست کواچ باز می گذارد.
دیگر آنکه سرمربی تیم ملی در نیمکت تنهاســت. رحمان محمدی و چورا هیچ 
کدامشان در بهترین حالت هم فکر نمی کردند بتوانند روی نیمکت یک تیم ملی 
بنشینند و حالا این معجزه برایشان اتفاق افتاده است. بر خلاف آنتیگا در تیم ملی 

لهستان که استاد باتجربه خودش 
در تیــم ملی فرانســه را بــه عنوان 
دستیار در کنارش دارد که همیشه 
از توصیه هــای و مشــورت هایش 
بهــره می برد، کــواچ روی نیمکت 
تیم ملی ایران تنهاســت. همه این 
عوامل دست به دست هم می دهد 
تا کواچ آن تاثیر لازم را، آن چیزی که 
ولاسکو در مواقع حساس بحرانی 
ناگاه از آســتینش بیرون می آورد، 
نداشته باشد و برای همین تیم ملی 
ایران بــرای حریفانش کاملا قابل 
پیش  بینی اســت. همیــن موجب 
می شود تا بر خلاف سه سال پیش 
حــدس زدن نتیجه بــازی ایران و 

ایتالیا کار چندان سختی نباشد.
امــا علاوه بر کــواچ بایــد به نقش 
بازیکنان تیم ملی در این ماجرا هم اشاره کنیم. بی شک آن ها هم در این افول تأثیر 
دارند. بازیکنانی که یکباره به قهرمان های ملی تبدیل شــدند و در مرکز توجهات 
قرار گرفتند. بهنام محمودی، بازیکن اســبق تیم  ملــی والیبال در تحلیل علت 
ضعف تیم ملی به هفته نامه تماشاگران امروز می گوید: »الان می توانم هزار دلیل 
از ایرادهای فنی و تاکتیکی برایتان بتراشــم، اما اگر از من بپرسی می گویم آنچه 
الان به این تیم لطمه می زند، چالش فرهنگی است. برادر خودم را مثال می زنم. 
این همه زمانی را که برای فضای مجازی می گذارند، چه کســی می گذارد؟ این 
رشد حباب گونه والیبال ما باعث شده شهرت بچه ها جلوتر از توان ظرفیتی شان 
پیش برود. بچه ها همه از بهترین ها هستند، اما مثلًا بروید بپرسید متوسط سواد 
کادمیك  آنان چقدر اســت؟ شاید پایین تر از دیپلم. این یعنی تمام دنیایشان شده  آ
پول و والیبال؛ می گویند درس به چه دردمان می خورد. این نگاه هزار جور مشکل 

دیگر را هم به همراه می آورد«.
شائبه دیگری که وجود دارد به ارتباط میان بازیکنان و سرمربی تیم بازمی گردد. 
اینکه کواچ نتوانسته شاگردانش را مال خود کند و به همین دلیل، قد شاگردانش 
در مجموع از او در تیم بلندتر اســت. اینگونه است که معروف و موسوی بیشتر از 
کواچ به چشم می آیند. این شــرایط را مقایسه کنید با زمانی که بازیکنان بی اجازه 
ولاســکو حتی آب هم نمی توانســتند بخورند. همین مســئله هم موجب شده تا 
شایعاتی مبنی بر تلاش بازیکنان برای زمین خوردن کواچ به گوش برسد؛ شایعاتی 
که البته در یک مصاحبه کاملا از سوی فرهاد ظریف رد شده اما همیشه سایه اش 

بر سر تیم ملی بوده.
این حرف ها و نقدها در چند هفته، چند ماه و حتی یک سال گذشته بارها و بارها بیان 
شده است. به هر دلیل، این حرف ها و نقدها شنیده نشده است؛ اما حالا و با پایان 
کار تیم ملی در ژاپن و با توجه به فرصت یک ساله تا المپیک و مهم تر از آن در پیش 
بودن رقابت های مهم انتخابی المپیک در اردیبهشت ماه در ژاپن، آخرین فرصت 
تیم های آسیایی برای کسب سهمیه المپیک، باید نشست و همه ایرادات و نقاط 
ضعف تیم ملی را درآورد. یک سال فرصت مناسبی است تا به رویای المپیکی شدن 

والیبالمان جامه عمل بپوشانیم.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

جام جهانی راگبی 
چند روزی است که با 
هیجان در انگلیس 
پیگیری می شود.

تیتر دو

صعود مقتدرانه تیم ملی 
فوتسال بانوان به نیمه نهایی

تیم ملی فوتســال بانوان ایران به عنوان صدرنشین به 
مرحله نیمه نهایی مسابقات قهرمانی آسیا صعود کرد. 
تیم ملی فوتســال بانوان ایران در آخرین دیدار خود در 
مرحله گروهی اولین دوره مســابقات قهرمانی آسیا به 
مصاف مالزی میزبان بازی ها رفت که این دیدار با نتیجه 
۴بر۲  به نفع ایران به پایان رسید. تیم ملی ایران با ترکیب 
فرزانه توسلی،  فرشته کریمی،  نسیمه غلامی)کاپیتان(، 
فهیمه زارعی و فاطمه اعتدادی بازی را آغاز کرد. اعظم 
آخوندی،  طاهره مهدی پور،  سحر پاپی، سارا شیربیگی،  
زهره میثمی، سپیده زرین راد،  سهیلا ملمولی،  مهسا 
نظری و نغمه مرادی نیز بازیکنان ذخیره ایران بودند. در 
نیمه نخست این بازی فهمیه زارعی در دقیقه یک ایران 
را پیش انداخت اما در دقیقــه ۱۶ مالزی از روی نقطه 
پنالتی بازی را به تساوی کشاند تا نیمه اول با تساوی ۱– ۱ 
به پایان برسد. نســمیه غلامی نیز به دلیل خطا در این 
دقیقه از بازی اخراج شد. اما در نیمه دوم سپیده زرین راد 
در دقیقه ۲۳ و فرشته کریمی در دقایق ۲۷ و ۲۹ سه گل 
به ثمر رساندند و تیم مالزی هم تنها موفق به زدن یک 
گل در نیمه دوم شد.تا این بازی ۴بر۲ به نفع ایران به پایان 
برسد. با این برد تیم ملی ایران ۹ امتیازی شد و به عنوان 
تیم اول از گروه خود صعود کرد و به مصاف تایلند تیم دوم 
گروه Bمی رود. مالزی و ژاپن نیز دیگر دیدار نیمه نهایی را 
برگزار می کنند. بازی های مرحله نیمه نهایی جمعه سوم 
مهر انجام می شود. بانوان فوتسالیست ایران پیش از این 
با نتیجه ۶بر۰ هنگ کنگ و ۹بر۱ ازبکستان را شکست 
داده بودند. اولین دوره مسابقات فوتسال قهرمانی آسیا 
از ۳۰ شهریور در مالزی آغاز شــده است. نتایج کامل 
روز آخر مرحله گروهی مســابقات و جدول رده بندی به 

شرح زیر است:
گروه A: ایران – مالزی  /   ازبکستان ۳ –۳ هنگ کنگ

۱- ایران ۹امتیاز
۲- مالزی ۶ امتیاز

۳- ازبکستان ۳ امتیاز
۴- هنگ کنگ ۳ امتیاز

گروه B: ژاپن ۷ – ۱ چین تایپه  /   تایلند۲ – ۱ ویتنام
۱- ژاپن ۹ امتیاز

۲- تایلند ۶ امتیاز
۳- چین تایپه ۳ امتیاز
۴- ویتنام بدون امتیاز

روماریو: دعا می کنم بلاتر 
دستگیر شود

بازیکن ســابق تیم ملی برزیل هر روز دعا می کند تا 
بلاتر به دلیل رسوایی دستگیر شود. روماریو پس از 
اعلام فهرســت بازیکنان دعوت شــده به تیم ملی 
برزیل متعجب شــد و تاکید کــرد بهترین بازیکنان 
برزیلی توسط دونگا انتخاب نشده اند. او گفت: فکر 
می کنم بر اســاس علاقه برخی از مدیر برنامه های 
بازیکنان، آنان را انتخاب کرده است. بازیکن سابق 
بارسلونا و والنســیا در مصاحبه با بی بی سی گفت: 
دونگا دوســت من اســت ولی باید متعهد باشد. او 
بهترین ها را دعوت نکرده اســت و پشت آن علاقه 
برخی هــا دیده می شــود. دعوت شــدن مربوط به 
مدیربرنامه هایی است که می خواهند از این طریق 
پولدار شــوند. روماریو درباره فیفــا اظهارکرد: دعا 
می کنم رئیس کنونی فیفا به خاطر رسوایی دستگیر 
شــود. فیفا سازمانی فاســد اســت. برخی از آن ها 
دستگیر شــده اند و دیگران نیز به همین سرنوشت 
دچار خواهند شد. امیدوارم و هر روز دعا می کنم که 
بلاتر یکی از آن ها باشــد. او افزود: پلاتینی گزینه 
مناســبی برای جایگزینی بلاتر نیســت. نمی توانم 
فاسد بودن او را تایید کنم ولی واضح است که طریقه 
هدایت یوفا توســط پلاتینی خوب نیست. پلاتینی 
نیز جزئی از این بخش از جهان فوتبال است و هیچ 

چیز مثبتی در کار او ندیدم.

فیفا درخواست بارسلونا را 
نپذیرفت

بارســلونا با پاســخ منفی فیفا مبنی بــر حضور آردا 
توران در ترکیب بارســلونا رو به رو شــد. درخواست 
بارسلونا با مخالفت فیفا روبه رو شد. باشگاه کاتالانی 
درخواستی برای حضور آردا توران در ترکیب این تیم 
به فیفا فرســتاد تا فدراســیون فوتبال اسپانیا اجازه 
این کار را بدهد. به نوشــته آس، با ایــن وجود فیفا 
اجازه بازی به آردا توران را نــداد و بازیکن ترکیه ای 
باید تا زمســتان صبر کند تا بتواند برای بارســلونا به 
میدان برود. باشگاه در نظر داشت از توران به جای 

رافینیای مصدوم استفاده کند.

چهار رکورد در یک شب 
برای لواندوفسکی

مهاجم لهســتانی بایرن مونیخ با ۵ گلی که در دیدار 
برابر ولفسبورگ به ثمر رساند چهار رکورد جدید را در 
رقابت های بوندسلیگا به نام خود به ثبت رساند. در 
دیدار بایرن مونیخ برابر ولفســبورگ یک اتفاق نادر 
در فوتبال آلمــان رخ داد و آن اینکه بازیکنی که در 
نیمه دوم به عنوان یار جایگزین به میدان رفت موفق 
شــد در حالی که تیمش با یــک گل از حریف عقب 
بود در ۹ دقیقه ۵ گل به ثمر رســاند تا شب رویایی را 
برای خود و هواداران تیمش رقــم زند. این بازیکن 
کسی جز روبرت لواندوفسکی ستاره لهستانی بایرن 
نیســت. او در دقیقه ۵۱ گل تساوی را به ثمر رساند. 
در دقیقه ۵۲ تیمش را پیش انداخت و در دقایق ۵۵ 
،۵۷ و ۶۰ هم ســه گل دیگر به ثمر رساند تا بایرن در 
نهایــت با نتیجه ۵بر۱ بازی را به ســود خود به پایان 
رساند. لواندوفســکی با این ۵ گلی که به ثمر رساند 
۴ رکــورد را به نام خــود در رقابت های بوندســلیگا 
ثبت کرد. او صاحب ســریع ترین هت تریک، ۴ گل 
و ۵ گل در تاریــخ رقابت های بوندســلیگا شــد. او 
همچنین به نخســتین بازیکن در تاریخ رقابت های 
بوندســلیگا تبدیل شد که توانســت در یک دیدار ۵ 

گل به ثمر رساند.

موسوی در تیم رویایی جام 
موســوی مدافــع تیــم ملــی والیبال ایــران به همراه سپاســتین ســول 
 آرژانتینــی عنــوان یکــی از بهتریــن مدافعان مســابقات را کســب کرد.

 مسابقات جام جهانی ۲۰۱۵ امروز 
بــا قهرمانی تیــم ملی والیبال 

آمریکا به پایان رســید و تیم 
 ایــران در جایــگاه هشــتم
ایــن  پایــان  در  ایســتاد.   

محمد  ســید ت  بقا مســا
سرعتی زن  عراقی،  موســوی 

ن  یــرا ا ل  لیبــا وا ملــی  تیــم 
بــه همــراه ســپاس`تین ســول به 

عنــوان یکــی از دو بهتریــن مدافــع 
 مســابقات در ترکیب تیــم رویایی انتخاب 

شــد و مورد تقدیر قرار گرفت.

سقوطآزاد
جام جهانی والیبال برای ایران با هفت شکست پایان یافت

جلسه شــورای فنی تیم های ملی کشــتی فرنگی صبح امروز 
)چهارشنبه( در خانه کشتی تهران برگزار شد. شورای فنی تیم های 
ملی کشتی فرنگی جهت بررسی وضعیت عملکرد تیم ملی کشتی 
فرنگی بزرگسالان ایران، امروز تشکیل جلسه داد و مصوبات این 

جلسه به شرح زیر است:
۱. با توجه به اتمام قرارداد یک ساله کادر فنی فعلی تیم ملی کشتی 
فرنگی بزرگسالان کشور و ضرورت تعیین کادر فنی جدید برای 
سال فنی ۹۵-۹۴، همچنین عملکرد و نتایج ناخوشایند تیم ملی 
کشتی فرنگی بزرگسالان در رقابت های جهانی ۲۰۱۵ آمریکا و 
خواست مردم عزیز کشورمان برای حفظ منافع ملی کشتی فرنگی 
ایران در المپیک، شورای فنی تیم های ملی کشتی فرنگی از آقای 
محمد بنا مربی ارزنده کشتی فرنگی کشور، به عنوان گزینه اول، 
برای پذیرش مسئولیت ســرمربیگری تیم ملی کشتی فرنگی 
بزرگسالان در مسابقات المپیک ۲۰۱۶ برزیل، دعوت به عمل 
می آورد. شــورای فنی امید دارد با حضــور بدون وقفه این مربی 
ارزنده، بتوان نتایجی در خور و شایسته برای کشتی فرنگی ایران 
در المپیک پیش رو به دست آورد. شورای مذکور تا هشتم مهرماه 
منتظر اعلام نظر آقای بنا درباره پذیرش یا عدم پذیرش مسئولیت 

یاد شده، خواهد بود.
۲.  با توجه به شرایط ناپایدار فنی، در عملکرد تیم های ملی کشتی 
فرنگی در رده های سنی نوجوانان و جوانان و ضرورت تقویت جدی 

شرایط فنی پشتوانه های فنی کشتی فرنگی کشور که قهرمانان 
تیم ملی ایران، پس از المپیک ما خواهند بود، مقرر شد به منظور 
تقویت برنامه های تیم های ملی مذکور در رده های سنی یاد شده، 
جناب آقای حسن بابک مدیر تیم های ملی کشتی فرنگی کشور، 
به طور جدی تمرکز مدیریتی و فنی خود را تا پس از المپیک برزیل، 
صرفا معطوف به برنامه های فنی تیم های ملی کشــتی فرنگی 
نوجوانــان و جوانان کند. کلیه امور مدیریتــی و اجرایی تیم ملی 
بزرگسالان کشــتی فرنگی تا المپیک، رأسا از سوی فدراسیون 

کشتی و با هماهنگی کادر فنی ذی ربط دنبال خواهد شد.

پازاج: کمک بنا نمی شوم 
ســرمربی تیم ملی کشتی فرنگی به احتمال بازگشت محمد بنا 
به تیم ملی واکنش نشــان داد و گفت: تابع تصمیم شورای فنی 
است. احد پازاج درباره پیشــنهاد شورای فنی کشتی فرنگی به 
محمد بنا برای قبول سرمربی گری تیم ملی بزرگسالان و احتمال 
برکناری اش از این پست اظهار کرد: در شورای فنی بزرگان کشتی 
فرنگی ایران و پیشکسوتان این رشته حضور دارند و هر تصمیمی 
که بگیرند بــرای من قابل احترام اســت و تابــع آن خواهم بود. 
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی افزود: باید همگی تلاش کنیم تا 
کشتی فرنگی همچنان در صحنه رقابت با مدعیان جهان باشد. 
در جلسه ای که امروز )چهارشنبه( برگزار شد، به اعضای شورای 

فنی اعلام کردم تیم ملی کشتی فرنگی ایران همیشه قهرمان دنیا 
نبوده و در طول تاریخ تنها ۳ بار روی ســکو رفته که یک مرتبه آن 
مربوط به سال گذشته بود که من هدایت این تیم را بر عهده داشتم 
و توانستیم برای نخستین بار قهرمان جهان شویم. وی خاطرنشان 
کرد: کشتی فرنگی همیشه در رقابت های قهرمانی جهان نوسان 
داشته و ما فقط در آزاد برای چند سال متوالی توانستیم در کورس 
قهرمانی باشیم و آن هم به دلیل پشتوانه قوی کشتی آزاد در ایران 
است. بخشی از دلایل ناکامی تیم ملی در مسابقه های لاس وگاس 
به کادر فنی تیم ملی و همــکاران من بازمی گردد و برخی هم به 
اشتباهات فردی کشتی گیران منوط می شود. البته همکاران 
من توانشان در همین حد بود و تمام ســعی خود را انجام دادند. 
همه عوامل دست به دست هم داد و این نتایج به دست آمد. پازاج 
افزود: تعداد زیادی از کشتی گیران به دلیل تغییر قوانین و اخطار 
بازنده شدند. مثلا انگشــت گرفتن در این رقابت ها به سختی با 
جریمه داوران روبه رو می شد که این موضوع تاثیر زیادی در نحوه 
نتیجه گیری ما داشت. سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در پاسخ 
به این سوال که در صورت قبول سرمربی گری تیم ملی از سوی 
محمد بنا آیا حاضر اســت به عنوان کمــک مربی در تیم ملی به 
فعالیت خود ادامه دهد گفت: به عنوان مربی در تیم ملی نخواهم 
ماند اما هر کمکی که از دستم بربیاید برای کشتی فرنگی ایران 

انجام می دهم.

دعوت فدراسیون کشتی از محمد بنا

ورزش
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باد با خود همه خاطره ها را آورد
حال این شاعر بی حوصله را جا آورد

باد بوی همه خاطره ها را از یک ـ
دفتر مشق چهل برگ به اینجا آورد...

مریم آریان

هاشمی رفسنجانی بی تقصیر است
امروز که »پادشاه فصل ها پاییز« رسما بر تخت حکومتش جلوس کرده، حالم حسابی خوش بود و 
هیچ دلم نمی خواست به مطلب یا نوشته غلطی بربخورم و با ذکر اشتباهات دیگران اوقات خودم 
و آن ها را تلخ کنم. اما چه کنم؟ چه کنم که خداوند مقدر فرموده است که بنده هر جا بروم غلط هم 

به دنبالم باشد و خودش را با تمام توان در معرض دیدم قرار بدهد. 
امروز در خبرها می خواندم: »هر دو در یک زمان تلاش می کردند که درونیات خود را بر بوم نقاشی 

کنند«. )خبر آنلاین/ ۱ مهر ۹۴(
ایــن هم تیتر یکی از یادداشــت های صفحه یک همان خبرگــزاری: »فارس زبانانی که از ایران 

بیگانه اند«.) خبرآنلاین/ ۲۹ شهریور(
گفتنش به نویسندگان این مطالب ســودی نخواهد داشت بنابراین برای شما دوستان عزیزتر از 
جانم می گویم که »درونیات« غلط است. »درون« واژه ای فارسی است و نمی توان آن را با علامت 
»ات« که عربی است جمع بست. )یادم باشد همین روزها در یادداشتی مستقل به جمع  با »ات« 

در زبان فارســی بپردازم(. و اصلا چــه ضرورتی دارد این کلمه را جمع ببندیم. مگر چه می شــود 
اگر بنویســیم: »هر دو در یک زمان تلاش می کردند درون خود را بر بوم نقاشی کنند«؟ اگر هم 
اصرار داریم واژه جمع به کار ببریم »مکنونات« در اینجا بیشــتر به دردمان می خورد.  درباره تیتر 
»فارس زبانانی کــه از ایران بیگانه اند« هم باید عرض کنم ما از چیزی بیگانه نمی شــویم بلکه با 
چیزی بیگانه می شویم و نویسنده محترم باید می نوشت: فارس زبانانی که با ایران بیگانه اند. بنده 
از آن آدم هایی نیستم که کور خودم باشم و بینای دیگران. قاعده »یک سوزن به خود، یک جوالدوز 
به دیگران« را رعایت می کنم. به همین ســبب سراغ تابناک دیلی خودمان رفتم و دیدم تیتر یک 
پریروزمان از آن اشتباهاتی است که نمی توان به راحتی از کنارش گذشت: »هنوز ضربه هایی که 
آن ۸ ســال به ما زد را نگفته ایم«. این جمله که زبان آیت الله هاشمی رفسنجانی نقل شده، غلط 
است و البته ایشان در این زمینه تقصیری ندارند. مقصر ماییم؛ ما خبرنگاران و روزنامه نگاران که 
وقت تنظیم سخنان یک شخص، بلد نیستیم در عین امانت داری، فاصله گفتار و نوشتار را درست 

طی کنیم و حاصل این نابلدی می شود اینکه از زبان بزرگان مملکت سخنانی را نقل کنیم که... .
اما چرا تیتر یادشده غلط اســت؟ »را« در زبان فارسی هم نشانه مفعولی است و هم مفعول جمله 
را »معرفه« می کند. مفعول در این جمله کلمه »ضربه هایی« اســت که با »ی« نکره شده. )»ی« 
و »یک« در زبان فارسی علامت نکره اند. مثلا وقتی کسی بگوید یک مرد آمد، نمی دانیم منظور 
کدام مرد اســت یا وقتی بگوید کتابی خواندم نمی دانیم از کدام کتــاب حرف می زند(. خب حالا 
پرسش این اســت که آیا ما می توانیم یک واژه را در جمله هم نکره کنیم و هم معرفه؟ یک واژه در 
جمله هم زمان می تواند هم علامت معرفه )رای مفعولی( و هم علامت نکره )ی( داشته باشد؟ 
طبق قواعد زبان فارسی نمی تواند. بنابراین حتی اگر آقای هاشمی در گفتار چنین حرفی زده  باشند 
خبرنگار محترمی که متن ســخنان ایشان را تنظیم کرده باید با دســتکاری ارکان جمله و خارج 
کردن از حالت فعلی می نوشــت: هنوز ضربه های آن ۸ سال را نگفته ایم/ یا می نوشت: هنوز از 

ضربه هایی که آن ۸ سال به ما زد چیزی نگفته ایم.

نان داغ کباب داغ  /  تازه های نشر

در جنگ  بیش از زنده ها، زندگی کشته می شود 
در آستانه هفته دفاع مقدس از کتاب »جنگ بود« رونمایی شد

در آستانه هفته دفاع مقدس دوشنبه ۳۰ شهریورماه در مراسمی که با حضور جمعی از نویسندگان 
و هنرمندان در کافه کتاب آمه برگزار شــد، »کتاب جنگ بود« نوشــته احسان محمدی مورد نقد 
و بررسی قرار گرفت. در ابتدای این مراسم ســیدعبدالجواد موسوی؛ روزنامه نگار، شاعر و  منتقد 
ادبی ضمن تحسین این اثر گفت: مدت هاســت در عرصه دفاع مقدس کتابی تا این اندازه روان، 

صمیمی و باورپذیر نخوانده بودم.
ایــن روزنامه نگار ضمن خواندن بخش هایی از کتاب افزود: در ادبیات دفاع مقدس کمتر از مردم 
مناطق مرزی که گرفتار جنگ بودند حرفی زده می شود، اینکه چطور در آن شرایط زندگی کردند، 
چطور با جنگ کنار آمدند و بچه ها چطور بزرگ شــدند. این کتاب روایت مستندی از زندگی مردم 
اســت که با چه مظلومیتی زندگی کردند. موســوی ضمن انتقاد از عدم دقت در ویراستاری برخی 
از محاوره های کتاب گفت: در ادبیات دفاع مقدس یا یک نگاه رســمی وجود دارد که بسیار تکرار 
شده اســت یا بعضی گرفتار پاره ای نقدهای روشــنفکری شــده اند و ظرایف جنگ را نمی بینند، 
نویســنده کتاب »جنگ بود« خوشبختانه گرفتار این دو آفت نشده و لحن صمیمانه اش را تا پایان 
کتاب حفظ کرده است. سیدعبدالجواد موسوی در ادامه گفت: کتاب »جنگ بود« با یک معرفی 
مناسب می تواند خوانندگان بسیاری را به خودش جلب کند چون یک تصویر متفاوت از زندگی در 
جنگ ارائه کرده است. این منتقد ادبی افزود: نویسنده کتاب با پرهیز  از الفاظ و عبارات یا مفاهیم 
لوث شده که بارها تکرار شده اند، مفهوم جنگ را از حالت انتزاعی به واقع گرایی تغییر داده که برای 
این اثر یک موفقیت به شمار می رود.  احسان محمدی نویسنده کتاب نیز در سخنانی کوتاه با اشاره 
به موضوع کتاب گفت: در تمام جنگ ها کودکان بزرگ ترین قربانیان هستند. آن ها نه موافق اند نه 

مخالف، نه زنده باد می گویند و نه مُرده باد اما بیشترین صدمه های روحی را از جنگ ها می بینند.

او گفت: بزرگ ترها تنشــان زخم می شــود و می توانند 
آن را نشــان دهند اما بچه ها روحشــان زخم برمی دارد 
و این زخمی اســت کــه هیچ وقت خوب نمی شــود. در 
جنگ ها بیش از زنده ها، زندگی کشــته می شود و بیش 

از کودکان، کودکی.
این نویســنده افزود: من در این کتاب ســعی کردم به 
کودک هشت، نه ســاله ای که در یک شهر مرزی و در 
جوار جنگ زندگی کرده است وفادار بمانم و زبان همه 
کودکان هم سن و سالم باشــم که در محرومیت، فقر و 
اضطراب جنگ بزرگ شدند. ســعی کردم راوی رنجی 
باشــم که پدرها و مادرهایمان در دوران جنگ با عراق 
کشیدند، مقاومتی که کردند و هنوز هم آنجا در آن دیار 

محروم مانده اند و زندگی می کنند.
محمود آموزگار مدیر انتشــارات »کتــاب آمه« ضمن 

تشــکر از مهمانان و سخنرانان دلیل انتشار کتاب را روایت صادقانه آن عنوان کرد و گفت: وقتی 
نســخه پیش نویس کتاب به دســتم رســید، بدون اینکه آن را زمین بگذارم تا آخــر خواندم و بعد 
تصمیم گرفتیم آن را چاپ کنیم.  شــخصیت پردازی خیلی خوب یکی از امتیازات کتاب »جنگ 
بود« به شمار می رود که توانسته از مردم یک شهر مرزی تصویری واقعی به خوانندگان ارائه کند. 
قرائت بخش هایی از کتاب توسط نویســنده که در آن روایتی از گرفتاری مردم روستا در روزهای 
پایانی جنگ تصویر شــده است باعث شــد بســیاری از مهمانان حاضر در مراسم اشک بریزند. 
کتاب »جنگ بود« بُرش هایی از زندگی مردم روســتای کاور توه طاق از چشم نویسنده در خلال 

جنگ تحمیلی است.

آوازهایی از سرزمین اندوه
ســیدمحمد معتمدی متولد  ۲ مهر ۱۳۵۷ در کاشــان، از 
خوانندگان جوان و خوش آتیه آواز ایرانی اســت. از ســال 
۱۳۷۶ شروع به فراگیری شیوه آواز طاهرزاده نزد حمیدرضا 
نوربخش کرد. به سبب علاقه ای که به مکتب آواز اصفهان 
داشــت، هم زمان به تمرین و الگوبرداری از آواز اساتیدی 
چون تاج اصفهانی و ادیب خوانســاری پرداخت. تاکنون 
بــا گروه های متعددی فعالیت داشــته کــه از جمله آن ها 
می توان به گروه خورشــید )مجید درخشانی(، هم نوازان 

شیدا )محمدرضا لطفی(، ارکستر ملی ایران )فرهاد فخرالدینی(، هم آوایان )حسین علیزاده( و گروه 
ادیب )که خود وی پایه گذار آن است( اشاره کرد.

او در سال ۲۰۱۳ میلادی از سوی رادیو دولتی فرانسه به عنوان موزیسین برگزیده سال انتخاب شد و 
جایزه فرانس موزیک  را دریافت کرد.  از جمله آلبوم هایی که با صدای معتمدی منتشر شده اند می توان 
به  ای عاشقان، وطنم ایران، ســایه جان، بودن و سرودن، بدرود با بدرود، گاهی سه گاهی، سراسر 
مه و... اشــاره کرد. ایفای نقش در اپرای مولوی، اپرای حافظ، و اپرای سعدی از جمله مهم ترین آثار 

محمد معتمدی است. وی در هر سه اپرا ایفاگر کاراکتر اصلی داستان و نقش اول بود.
صحنه  دیدار شــمس و مولانا کــه در آن معتمدی در نقش مولوی، و همایون شــجریان در نقش 
شمس به هنرنمایی پرداختند، از جمله موفق ترین سکانس های اپرای مولوی بود که با استقبال 
چشــمگیر هنردوستان مواجه شــد. معتمدی با آنکه جوان اســت و در آغاز راه، اهل تجربه های 
تازه اســت. در خواندن جســارتی خاص دارد و در صدایش در عین صلابت و مردانگی، اندوهی 

ژرف موج می زند. 

خیانت به آب و خاک کشور
لودرهای توسعه و گردشگری با تخریب ســپر حفاظتی انبوه ترین رویشگاه بلوط برای ساخت هتل و 
تله کابین و نادیده گرفتن اســناد این اراضی که به نام محیط زیست است، آخرین زیستگاه شیر ایرانی 
در دشــت ارژن را درمی نوردند. حدود دو ماه است که بخشی از اراضی پارک ملی ارژن و پریشان که نه 
در مالکیت خصوصی کســی قرار دارد و نه جزء مستثنیات شخصی است و گذشته از پارک ملی بودن 
ســند آن به نام سازمان محیط زیست است، مورد هجوم لودرهای شــرکت کاخ ایرانیان قرار گرفته تا 
مقدمات ساخت هتل چندین طبقه و جاده های دسترسی به تله کابینی که قرار است در ارتفاعات این 

منطقه نصب شود، فراهم گردد.
در حقیقت حدود ۴۴ سال پیش کارشناسان داخلی و خارجی کنوانسیون رامسر که به این منطقه اشراف 
کامل داشتند تصمیم گرفتند یکی از تالاب های خوب این منطقه را تحت مدیریت بین المللی قرار دهند. 
بنابراین با توجه به تنوع بسیار زیاد پرندگان این منطقه و زیبایی چشم انداز آن در سال ۱۳۵۰ منطقه ای 
به وســعت ۱۹۱هزار هکتار از دشت ارژن و پریشان به عنوان پارک بین المللی و مرکز پژوهش جهانی 
تالاب ها تحت نظر کنوانسیون رامسر معرفی شــد. اما حدود ۳ سال بعد یعنی در سال ۱۳۵۳ به دلیل 
پاره ای از مشکلات اجرایی در حفاظت منطقه سطح آن از ۱۹۱ هزار هکتار به ۶۵ هزار هکتار کاهش 
و عنوان آن از پارک بین المللی به پارک ملی تنزل یافت. با این حال در همان ســال این منطقه توسط 
یونسکو به عنوان ذخیره گاه زیست کره معرفی و در فهرست تالاب های کنوانسیون رامسر جای گرفت. 
اگرچه طی ۳۸ سال گذشته و بر اساس آمار سازمان محیط زیست در سال ۱۳۸۵ مساحت این پارک 
۶ هزار هکتار کمتر شده و به حدود ۵۹ هزار هکتار رسیده است اما عضویت آن در کنوانسیون رامسر 
و معرفی اش به عنوان ذخیره گاه زیست کره ارزش و اهمیت زیست محیطی این منطقه را کاملا روشن 
می کند. رئیس هیئت مدیره کانون ســبز فارس در واکنش به این اقدام شرکت کاخ ایرانیان می گوید: 
منطقه ارژن و پریشان آخرین زیستگاه شیر ایرانی بود که حدود ۹۰ سال پیش توسط والیان و شکارچیان 
منطقه منقرض شد. بنابراین این منطقه به لحاظ اکولوژیکی و اینکه خاستگاه یکی از گونه های بی نظیر 

حیات وحش کشور محسوب می شود بسیار ارزشمند است.
آن طور که ایزدی می گوید: این منطقه علاوه بر اینکه خاستگاه شیر ایرانی است سپر حفاظتی انبوه ترین 
رویشگاه بلوط زاگرس است که حتی نباید اجازه داد سنگی در آن جابه جا شود چه برسد به اینکه هتل و 

تله کابین که یکی از مخرب ترین سازه ها در مناطق زیست محیطی است در آن ساخته شود.
آن طــور که ایزدی می گوید: اداره کل محیط زیســت فارس نه تنها با این اقدام شــرکت کاخ ایرانیان 
مخالف اســت که با ایســتادگی در برابر این تخلف آن را از محاکم قضایی پیگیری کرده و اعلام کرده 
است براساس بررسی ها و رسیدگی های انجام شده به احتمال زیاد دادگاه رای به قلع و قمع ساخت و 
ســاز ها در این منطقه می دهد. با این حال رئیس هیئت مدیره کانون سبز فارس ادامه می دهد: آنچه 
نیاز به ریشه یابی دارد این است که چرا عده ای با لابی گری و متوسل شدن به اشخاص سیاسی در برابر 
قانون ایستادگی کرده و دست به چنین تخلفات آشکاری می زنند. ایزدی، ساخت هتل و تله کابین در 
دشت ارژن و پریشان را با هر بهانه ای خیانت به محیط زیست و آب و خاک کشور می داند و استفاده از 

اهرم های حفاظتی برای مقابله با آن را ضروری توصیف می کند.

گردش روزگار برعکس است

با کاروان حله /  اخبار هنر

آیا »شان پن« زن ها را می زند؟

شان پن با ارائه شــکایتی به دادگاه از لی دنیلز سازنده 
»امپراتوری« درخواست ۱۰میلیون دلار غرامت کرد. 
پن در این شکایت که در دادگاهی در نیویورک مطرح 
شــده، ادعا کرده کــه دنیلز در مصاحبــه اخیر خود با 
هالیوود ریپورتر ضمن مقایسه او با ترنس هاوارد بازیگر 
»امپراتوری« او را متهم به خشــونت علیه زنان کرده 
است. دنیلز در مصاحبه خود با هالیوود ریپورتر درباره 
مشکلاتی که به تازگی برای ترنس هاوارد پیش آمده 

گفته بود: »ترنس هم مانند مارلون براندو و شــان پن ناگهان به یک هیولای لعنتی تبدیل شده 
است«.  پن در شکایت نامه خود نوشته است: »شان پن به دلیل جایگاه اجتماعی خود همواره در 
معرض حملات و شایعات گوناگونی بوده است. اما پن مانند هر شهروند دیگری حق دفاع از خود را 
داشته و بیش از این تاوان بی مبالاتی کسانی را که از این طریق دنبال مطرح کردن خود و کارشان 
هستند، نخواهد داد.« این بازیگر برنده اســکار در شکایت خود تاکید کرده که هاوارد به صورت 
عمومی جرم خود درباره خشونت علیه زنان را پذیرفته و از این روی سخن دنیلز از جنبه های مختلف 
ایراد های نمایانی دارد. شان پن در گذشته همسر مدونا خواننده سرشناس آمریکایی بوده و در آن 
زمان متهم بود که او را مورد ضرب و شتم قرار داده است. این بازیگر تاکنون دو بار برنده اسکار شده 
و بازی در فیلم هایی همچون »من سام هستم«، »رودخانه مرموز« و »درخت زندگی« را در کارنامه 
کاری خود دارد. او سال ۲۰۰۵ به عنوان خبرنگار روزنامه سانفرانسیکو کرونیکل به ایران سفر کرد.

چهار نوازنده بین المللی در تالار وحدت 

۳۱ شــهریورماه تالار وحدت شاهد یکی از مهم ترین 
رویدادهای موسیقایی تهران در سال ۱۳۹۴ بود. انور 
براهم نوازنده عود از تونس، فرانســوا کوتوریه نوازنده 
پیانو از فرانســه، کلاوس گزینــگ نوازنده کلارینت 
بــاس از آلمــان و بیورن مه یــر نوازنده گیتــار باس از 
سوئد به تهران آمدند تا مخاطبان مشتاق را میهمان 
موسیقی خود کنند. انور براهم هنرمند ۵۸ساله تونسی 
از مطرح ترین عودنوازان جهان است که نوگرایی او در 

نواختن این ساز و آهنگسازی باعث شده از نظر مخاطبان و منتقدان جایگاه ویژه ای داشته باشد. 
براهم پس از گذراندن تحصیلات عالیه در تونس برای کسب تجربیات بیشتر عازم فرانسه شد و 
در طول ۲۵ سال فعالیت خود ۱۱ اثر منتشر کرده است. اولین حضور براهم در ایران به سال ۹۲ 
برمی گردد که با حضور در بیست و نهمین جشنواره بین المللی موسیقی فجر توجه هنردوستان را به 
خود جلب کرد. این بار براهم و گروهش به اجرای آخرین ساخته های او که سال گذشته در آلبومی 
به نام یادگار منتشر شده است، پرداختند. اجرای گروه در خاموشی کامل سالن شروع شد و فقط نور 
صحنه بود که تالار را روشن می کرد. نوازندگان با لباس های سیاه خود به صحنه آمدند و در فضایی 
آرام، نخستین نت های پیانو شنیده شد که پس از دقایقی با همراهی سازهای دیگر ادامه پیدا کرد. 
قطعات مختلف با زیر و بم های سازها ادامه پیدا کرد و در لحظات مختلف یکی از سازها حضور 

پر رنگ تری پیدا می کرد. کنسرت کوارتت انور براهم امشب هم در تالار وحدت اجرا می شود.
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طرح: جواد علیزاده به طور میانگین در هر یک ساعت ۱۸ تا ۱۹ طلاق رسمی در کشور ثبت می شود... . 


